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Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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БЛІЦ
Пра тое, што адбылося 

ў суботу ў Мінску, цяпер 
ведаюць ва ўсім свеце. 
За лічаныя гадзіны ў 
пастарунках апынуліся сотні 
чалавек. Некаторых збілі і 
нават пакалечылі.

Да таго ж напярэдадні 

мелі месца прэвентыўныя 
затрыманні з жорсткім 
абыходжаннем. У актывіста 
руху “За Свабоду” Алеся 
Лагвінца страсенне мазгоў, 
закрытая чэрапна-мазгавая 
траўма.

Хто вінаваты – сталічныя 

ўлады, якія, парушаючы 
закон, да апошняга не 
адказвалі на просьбу 
арганізатараў акцыі дазволіць 
правесці яе ад Акадэміі навук 
да Кастрычніцкай плошчы, 
ці актывісты апазіцыі, якія 
не сталі нават разглядаць 

магчымасць адзначыць 25 са- 
кавіка на пляцоўцы побач з 
плошчай Бангалор, зняўшы 
з сябе ўсялякую адказнасць?

А якую ролю ў спектаклі 
пад назвай “Хапун!” сыгралі 
міліцыя і спецслужбы?

Вядома ж, узнікае пытанне 

і да непасрэдных удзельнікаў 
акцыі, да тых, хто не пайшоў 
мітынгаваць у парк Дружбы 
народаў, на што ў апошні 
момант быў дадзены дазвол, 
а вырашыў выказаць сваю 
грамадзянскую пазіцыю ў 
сувязі з 99-й гадавінай абвя-

шчэння Беларускай Народнай 
Рэспублікі, шпацыруючы па 
праспекце Незалежнасці ў бок 
плошчы Якуба Коласа.

“Народная Воля” 
вырашыла апытаць не толькі 
чыноўнікаў Мінгарвыканкама 
і тых, хто падаваў заяўку 

на правядзенне акцыі, але і 
адказных асоб праваахоўных 
органаў, а таксама тых, каго 
напаткаў лёс апынуцца ў 
пастарунку. Мы папрасілі 
выказаць сваё меркаванне 
і некаторых вядомых асоб 
краіны.

Аляксандр 
РАкоўшчык,

галоўны дарадца 
старшыні 

Мінгарвыканкама:
– Я да гэтага дачынен-

ня не маю. І наогул, пры 
чым Мінгарвыканкам да 
затрыманняў? Мы – гарадская 
гаспадарка, глядзім за тым, 
каб было цёпла, светла і чыста. 
Так што дакладна не да мяне 
пытанне...

(Да каго-небудзь з 
непасрэднага кіраўніцтва 
Мінгарвыканкама датэле-
фанавацца не ўдалося, учора 
ніхто не выходзіў на адкры-
тую сувязь з грамадствам. 
А таму атрымаць адказ на 
пытанне, чаму гарадскія ўлады 
пайшлі на парушэнне закона, 
своечасова не прынялі рашэн-
не наконт таго, задавальня-

юць яны просьбу заяўнікоў на 
правядзенне акцыі ці не зада-
вальняюць, рэдакцыя газеты 
“Народная Воля” пакуль не 
змагла.)

канстанцін 
шАлькевіч,

начальнік упраўлення 
інфармацыі і грамадскіх 

сувязяў Міністэрства 
ўнутраных спраў 

Беларусі:
– Неяк пытанне так дзіўна 

пастаўлена... Відаць, не зусім 
па адрасе...

З нагоды таго, што горад 
быў напоўнены міліцыяй, – усё 
зразумела, ахоўвалі грамадскі 
парадак.

А затрыманні... Вы што 
маеце на ўвазе?

– Калі 25 сакавіка ў цэн-
тры горада, можна сказаць, 

усіх без разбору валаклі ў 
аўтазакі…

– Не ведаю, каб хапалі 
там кагосьці. Так, дастаўлялі  
людзей у райаддзелы для 
высвятлення абставін іх удзе-
лу ў несанкцыянаваных мера-
прыемствах, вось і ўсё.

Зміцер кАСПЯРовіч,
адзін з заяўнікаў акцыі 

(ад Партыі БНФ):
– Мне падаецца, што 

ва ўладных структурах ідзе 
нейкая ўнутраная бараць-
ба за ўплыў на кіраўніка 
краіны паміж прарасійскімі 
сілавікамі і палітыкамі 
праеўрапейскіх поглядаў. Што, 
ад жорсткіх дзеянняў сілавікоў 
палепшыліся стасункі 
афіцыйнага Мінска і Захаду? 
Не. Таму відавочна, хто тут 
найперш атрымаў дывідэнды.

А ўвогуле, па законе 
гарадскія ўлады павінны былі 
даць адказ заяўнікам за пяць 
дзён да пачатку мерапрыем-
ства. Хто ім перашкаджаў яшчэ 
20 сакавіка паведаміць, што 
акцыя, напрыклад, забароне-
на? Але ж чамусьці цягнулі 
з рашэннем да апошняга, і ў 
рэшце рэшт самі справакавалі 
сітуацыю, у выніку якой сотні 
людзей аказаліся ў міліцэйскіх 
“аўтазаках” і ў пастарунках.

Наталля кРывец,
хатняя гаспадыня:

– Мне здаецца, у гэтым 
годзе ўлады вельмі дрэн-
на праінфармавалі, дзе і 
калі можна адзначаць Дзень 
25 Сакавіка. І такім чынам 
падштурхнулі людзей на 
непадпарадкаванне. Я з 
сяброўкамі хаджу на гэта свя-

та да Акадэміі навук шмат 
гадоў запар – хоць і не пад 
лозунгамі апазіцыі. Мне про-
ста вельмі падабаецца Дзень 
Волі: нашы чырвона-белыя 
сцягі, усе ў прыўзнятым 
настроі, віншуюць адзін адна-
го – як на Першамаі майго 
дзяцінства. Прыемна бачыць 
актыўных, незашораных лю- 
дзей. У гэтым годзе напярэдадні 
гадавіны позна вечарам я пра-
чытала, што збірацца мож-
на ў парку Дружбы народаў. 
Абтэлефанавала сябровак 
– ідзём у парк! А раніцай 
трапілася інфармацыя ад 
старшыні Мінгарвыканкама 
– усе зборы незаконныя! Мы 
былі ў разгубленасці. Але ўсё 
роўна выйшлі на праспект у 
раёне ЦУМа, каб рушыць да 
Акадэміі. І ўбачылі тое, што 
ўсе ўбачылі... І цяпер самі 

задаём сабе пытанне: чаму? 
Мой адказ такі: нам хочацца 
волі, але ўзяць і ўтрымаць яе, 
волю, свабоду, пакуль яшчэ сіл 
няма. А шэсце было, дарэчы, 
вельмі нешматлікае…

Аляксандр лАСтоўСкі,
кіраўнік прэс-службы 
Галоўнага ўпраўлення 

ўнутраных спраў 
Мінгарвыканкама:

– Без каментарыяў.

віктар БАБАРыкА,
банкір: 

– Святкаванне 99-й гадавіны 
БНР для многіх адбылося ў 
аўтазаках і пастарунках таму, 
што беларусамі да гэтага часу 
не вывучаны ўрок, які на пра-
цягу апошніх 20 гадоў ім задае 
жыццё. Моцна засмучае, што 
пакаранне за нявывучаны ўрок 

становіцца ўсё больш жорсткім.

Аляксей ДУДАРАў,
драматург:

– Я заўсёды лічыў і лічу, 
што там, дзе многа людзей, там 
няма Бога, дзе няма праўды – 
там таксама няма Бога. А дзе 
няма Бога – няма святла, а дзе 
няма святла – там цемра. А 
хто гаспадарыць у цемры, усім 
вядома.

Хто праў, хто вінаваты? 
Улады, апазіцыя? Сёння  
(27 сакавіка. – Рэд.) 
Міжнародны дзень тэатра, 
гэта я ведаю, і гэта бясспрэчна. 
А ўсё астатняе – можна і так 
лічыць, і так. А калі б дазволілі, 
што было б? Усё гэта бла-бла…

Андрэй РАДкоў,
гісторык:

– Суботнія падзеі нічога, 

акрамя смутку і заклапочанасці, 
выклікаць не могуць. 
Святкаванне 25 Сакавіка – свет-
лага для ўсіх беларусаў дня, калі 
ў нас з’явілася першая неза-
лежная дзяржава, – на жаль, 
азмрочылася затрыманнямі і 
збіццём... Такое стаўленне можа 
пасеяць глыбокія крыўды і 
азлобленасць у грамадстве, якое 
і без таго адчувае на сабе цяжар 
прасядаючай эканомікі.

Міліцэйская дубінкі – 
дакладна не лепшы маты-
ватар для наладжвання 
канструктыўнага дыяло-
гу і вырашэння існуючых 
эканамічных праблем. Акрамя 
таго, пад ударам зноў апынуўся 
імідж Беларусі на міжнароднай 
арэне, а значыць, і магчымыя 
інвестыцыі.

Рэзоннае пытанне: дык 
каму гэта ўсё трэба?

Чаму святкаванне  99-й  гадав іны  
Беларускай  Народнай  Рэспубл ік і  для  мног іх  

адбылося  ў  аўтазаках  і  пастарунках?
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ПАЗІЦЫЯ ЎЛАД

Дзмітрый МІРОНЧЫК, прэс-сакратар МЗС Беларусі:
«Дзеянні праваахоўных структур 25 сакавіка 

 былі абсалютна адэкватнымі»
Дзеянні праваахоўных 

структур 25 сакавіка былі 
абсалютна адэкватнымі, гаворыцца 
ў каментарыі прэс-сакратара МЗС 
Беларусі Дзмітрыя Мірончыка на 
заявы Еўрасаюза, ЗША і заходніх 
палітыкаў пра падзеі ў Беларусі  
25 сакавіка.

«Хачу адзначыць, што права 
грамадзян на мірныя сходы і 
свабоднае выказванне меркавання 
замацавана ў Канстытуцыі 
нашай краіны. Аднак ключавое 
слова тут – «мірныя». Калі 
ж да месца мерапрыемства 

падвозяць «кактэйлі Молатава», 
падганяюць аўтамабілі са зброяй, 
падключаюць анархістаў, то 
назваць такую акцыю «мірнай» 
язык не паварочваецца», – сказаў 
Мірончык.

Паводле яго слоў, ва ўмовах 
нарастання і пашырэння геаграфіі 
тэрарыстычнай пагрозы ўладам 
«важна быць асабліва пільнымі, 
дзейнічаць на апярэджанне, а 
не разграбаць наступствы». 
«Менавіта такі ўрок мы вынеслі 
з нядаўніх тэрарыстычных актаў 
у Лондане, Берліне, Парыжы, 

Бруселі, Ніцы. Менавіта гэтым 
кіраваліся беларускія ўлады 25 
сакавіка. Галоўнай задачай было 
арганізаваць бяспеку грамадзян і не 
дапусціць кровапраліцця, асабліва 
з улікам наяўнай інфармацыі пра 
правакацыі, якія рыхтаваліся», – 
сказаў Мірончык.

Ён адзначыў, што акцыя ў 
Мінску 25 сакавіка была несанк-
цыянаванай. «Удзел у несанкцыя-
наваных акцыях цягне канкрэтныя 
наступствы ў любой краіне све-
ту. І што «нееўрапейскага» змаглі 
разгледзець у дзеяннях нашых 

праваахоўных органаў заходнія 
палітыкі? У Мінску разганялі 
дэманстрантаў вадамётамі? 
Можа быць, распылялі газ? Не. І, 
дзякуй богу, абышлося без ахвяр, 
– сказаў Мірончык. – Дзеянні 
праваахоўных структур былі 
абсалютна адэкватнымі. І калі 
быць паслядоўнымі, то тады 
еўрапейскім інстытутам і 
палітыкам трэба выказваць 
«занепакоенасць» і шматлікімі 
затрыманнямі напярэдадні свят-
кавання юбілею Рымскага дагавора  
25 сакавіка, актыўным выкары-

станнем пры разгоне дэманстрацый 
у еўрапейскіх сталіцах вадамётаў, 
газу і іншых спецсродкаў».

«Але, напэўна, прасцей па 
звычцы «пад мікраскопам» раз-
глядаць Беларусь. І не заўважаць 
пры гэтым, што санкцыянава-
ныя акцыі ў шэрагу гарадоў нашай 
краіны ў той жа дзень прайшлі без 
якіх-небудзь інцыдэнтаў. Лічым 
неабходным працягваць дыялог і 
ўзаемадзеянне з нашымі замежнымі 
партнёрамі ў мэтах лепшага  
разумення пазіцый адзін аднаго», – 
дадаў прэс-сакратар.

ПАЗІЦЫЯ ДЭМСУПОЛЬНАСЦІ

Заява руху  
«За Свабоду»

Штогод беларуская апазіцыя 
і грамадзянская супольнасць 
на масавай вулічнай акцыі 
адзначаюць Дзень Волі – гадавіну 
абвяшчэння незалежнасці 
Беларускай Народнай Рэспублікі. 
У гэтым годзе свята прайшло ў 
атмасферы запалохванняў і бру-
тальных затрыманняў. Паводле 
дадзеных праваабаронцаў, за адзін 
дзень былі затрыманы больш за 
700 чалавек.

Гэтыя дзеянні ўлад сталі праця-
гам ціску на грамадзянскую суполь-
насць, палітыкаў, журналістаў. Ад 
хвалі рэпрэсій, якая цягнецца з 
пачатку сакавіка, раней пацярпелі 

амаль 400 чалавек.
Рух «За Свабоду» лічыць 

затрыманні ўдзельнікаў мірных 
акцый пратэсту незаконнымі. 
Мы патрабуем ад беларускіх улад 
гуманнага стаўлення да затры-
маных і арыштаваных і іх неад-
кладнага вызвалення. Мы лічым 
неабходным надалей адмовіцца 
ад практыкі прымянення сілы 
супраць актывістаў.

Супрацоўнікі сілавых структур, 
вінаватыя ў запалохваннях, збіцці 
невінаватых, а таксама нанясенні 
ім і іх маёмасці шкоды, павінны 
быць пакараны згодна з дзеючым 
заканадаўствам.

Анатоль ЛЯБЕДЗЬКА:
«Без свабодных выбараў эскалацыя сітуацыі 

 ў краіне будзе толькі павялічвацца»
Старшыня Аб’яднанай грамадзянскай 

партыі лічыць, што галоўным патрабаваннем 
правацэнтрысцкай кааліцыі, у якую ўваходзяць АГП, 
рух “За Свабоду” і аргкамітэт па стварэнні партыі 
“Беларуская хрысціянская дэмакратыя”, з’яўляецца 

правядзенне свабодных і справядлівых выбараў у 
краіне. «Гэтае патрабаванне можа стаць пунктам, 
які аб’яднае і апазіцыю, і простых прыхільнікаў пера-
мен. Без свабодных выбараў эскалацыя сітуацыі ў 
краіне будзе толькі павялічвацца», – сказаў ён.
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НеЛЬгА МАЎчАЦЬ!гУчНАЯ СПРАВА

«Мінская праўда»  
ў палоне манкуртаў

31 студзеня  “Народная Воля” змясціла артыкул Аляксандра Навіцкага  
“Прэса пад рускамоўным прэсам, або Ваяўнічая змова супраць беларускай мовы”,  
больш за трэць якога была прысвечана “Мінскай праўдзе”. З таго часу прайшло  

амаль два месяцы. Што ж змянілася пасля крытыкі, ці зроблены ў рэдакцыі  
хоць якія высновы з яе і ці стала газета сталічнай вобласці больш беларускамоўнай – 

на гэтыя і іншыя пытанні мы паспрабавалі знайсці адказы.
Мы не ставім сабе на мэту 

прааналізаваць з усіх бакоў змест 
газеты, да гэтага яшчэ вернемся. 
Сёння толькі скажам: чытаеш 
матэрыял за матэрыялам – і 
такое адчуванне, што журналісты 
абласной газеты не адчуваюць 
пульс жыцця. У сталічным 
рэгіёне, як і ў краіне, сёння столькі 
праблем, а на газетных старонках 
– цішыня ды любата. Ні табе 
глыбокага крытычнага артыкула, 
які закранаў бы за жывое, ні 
заклапочанасці незайздросным 
станам вытворчасці на 
большасці прамысловых 
і  с ельска г аспа дарчых 
прадпрыемстваў ды запаволеным 
збытам вырабленай прадукцыі 
з-за збяднення насельніцтва і 
адсюль нізкага спажывецкага 
попыту. Быццам нічога ў вобласці 
і не адбываецца, адзін толькі 
прэзідэнцкі дэкрэт №3 у апошні 
час на слыху.

Стоп! Мы ж сказалі, што 
сёння наша размова не пра змест 
газеты, да яго яшчэ сапраўды 
вернемся. Пакуль жа – выключна 
пра мову выдання. І пачнём ад 
канца. 

У нумары ад 22 сакавіка на ўсе 
16 газетных палос на беларускай 
мове толькі адна калоначка пра 
мерапрыемствы, запланаваныя на 
Міншчыне ў рамках святкавання 
500-годдзя беларускага 
кнігадрукавання, ды два вершыкі 
Святланы Быкавай.

У нумары ад 18 сакавіка на 
беларускай мове тры малюсенькія 
інфармацыі ў “Дайджэсце”, 
рэкламная старонка пра 
агракомплекс “Белая Русь” ды 
рэпартаж з выязнога пасяджэння 
пастаяннай камісіі Палаты 
прадстаўнікоў Нацыянальнага 
сходу па працы і сацыяльных 
пытаннях у Валожынскім раёне.

У нумары ад 1 сакавіка на 
роднай мове ўсягусенькі дзве 
пашыраныя інфармацыі ды 
вершы Сяргея Карыцькі (самага 
любімага і запатрабаванага 
рэдакцыяй паэта, быццам на 
Міншчыне іншых няма). І 
гэта ў нумары з шаснаццаццю 
палосамі. Дзясяткі самых розных 
матэрыялаў, але не на сваёй, 
роднай, мове, а на мове іншай 
краіны. Шануем чужое, але толькі 
не сваё. Якое недаравальнае 
бяспамяцтва, якое духоўнае 
ўбоства!

Тая ж самая карціна і ў 
астатніх лютаўска-сакавіцкіх 
нумарах. Не пералічваю публі-
кацыі, каб не стамляць чытачоў, 
хоць наўрад ці стаміў бы, бо 
напісанага па-беларуску тут, як 
кажуць, кот наплакаў. Бываюць 
нумары, у якіх акрамя выхадных 

дадзеных і прозвішча рэдактара, 
на беларускай мове – ані слоўца! 
Поўны здзек з роднага слова, з 
нацыянальнага заканадаўства, 
са здаровага сэнсу! Вы можаце 
ўявіць, каб у суседняй Польшчы 
толькі назвы газеты выходзілі 
на польскай мове, а тэксты ўсіх 
(альбо амаль усіх) матэрыялаў 
падавалі, скажам, на нямецкай?

Не-не дый можна пачуць: 
у нас жа двухмоўе. Не будзем 
казаць, да чаго такое “двухмоўе” 
прывяло тутэйшых манкуртаў, 
але калі законам дазволена 
выкарыстанне мовы суседняй 
усходняй краіны, то дзе згубілася 
наша роднае, беларускае слова? 
Чаму яно, лічы, знікла са старо- 
нак “Мінскай праўды”? Хіба 
ж нельга падаваць на роднай 
мове абвесткі пра культурныя 
мерапрыемствы, праводзімыя ў 
вобласці, ці весці тую ж рубрыку 
“Листая календарь”, як гэта зрабі-
ла рэдакцыя ў нумары ад 22 лютага 
(а чаму не заўсёды?)? Пагадзіцеся, 
што пісаць пра народныя 
традыцыі не на мове свайго 
народа – гэта поўны абсурд! А 
пра што думала Алена Крылова, 
пішучы па-руску артыкул 
“Особенности национального 
воспитания” пра беларускамоўны 
Саскаліпкаўскі дзіцячы садок 
Нясвіжскага раёна, які быў 
змешчаны ў згаданым вышэй 
нумары? Няўжо не адчувала 
абсалютную недарэчнасць сваёй 
пісаніны? Дзе-дзе, а ў садку ж 
яго прачыталі! І што, скажаце, 
падумалі пры гэтым – і пра 
журналістку, і пра газету? А ёсць 
жа станоўчы прыклад у самім 
калектыве рэдакцыі – Святлана 
Адамовіч, якая нават рэкламныя 
артыкулы падае па-беларуску, і 
ад гэтага, думаю, рэкламадаўцы 
меней не заплацілі, а рэклама не 
стала менш дзейснай.

Само сабой напрошваецца 
пытанне: што ж, людцы, гэта 
адбываецца? Чаму газета, якая 
ў савецкі час, калі Беларусь 
уваходзіла ў склад СССР, была 
цалкам беларускамоўнай, цяпер, 
калі рэспубліка стала незалежнай 
дзяржавай, раптам ледзьве не 
цалкам пачала выдавацца на 
мове, паўторым, нашай усходняй 
суседкі? Няўжо журналісты-
“мінскапраўдаўцы” думаюць, што 
калі матэрыялы пісаць па-руску, 
то выданне будуць выпісваць 
і чытаць, а калі ў ім раптам 
стане больш беларускай мовы, 
то ў многім адміністрацыйна 
зроблены 18-тысячны тыраж 
значна зменшыцца? Лухта ўсё 
гэта! І пры тым – поўная. Хто 
чытаў газету –  той і будзе чытаць; 
каго прымусяць падпісацца на яе 

– той і падпішацца. І мова тут 
абсалютна ні пры чым. 

Дык у чым жа тады справа? 
Хутчэй за ўсё, у галоўным 
рэдактары і саміх журналістах, 
якія проста непрафесійна 
выконваюць свой прафесійны 
абавязак, парушаючы яшчэ 
пры ўсім і ўласны рэдакцыйны 
статут. Не думаю, што яны не 
ведаюць беларускай мовы; іншая 
справа, што не карыстаюцца ёй 
у паўсядзённым жыцці, а таму 
па-руску выказаць свае думкі 
ім, бачыце, нашмат прасцей. 
Усё ж няма неабходнасці 
зазіраць у слоўнік. Ды і сваіх 
рускамоўных субяседнікаў 
перакладаць не трэба: запісаў 
размову на дыктафон – і, крыху 
падгабляваўшы,  адразу гані ў 
друк. 

У душах такіх абыякавых 
да роднай мовы журналістаў – 
ані грама патрыятызму. Яны 
– звычайныя манкурты, якія 
не ведаюць, на каго працуюць, 
але толькі не на Беларусь, не на 
свой народ. Гэта якраз і ёсць тая 
самая “пятая калона”, якая ў любы 
зручны (ці, больш правільна, 
нязручны для яе) момант гатова 
здаць каму заўгодна краіну і 
спакойна, як быццам  нічога і не 
здарылася, працаваць на любую 
іншую дзяржаву.

Няўжо гэта ніколькі не 
трывожыць уладных мужоў, 
напрыклад таго ж старшыню 
аблвыканкама Сямёна Шапіру,  
яго намеснікаў, ідэалагічны 
аддзел, старшыню аблсавета 
дэпутатаў Івана Ліпніцкага? 
Ці, можа, яны не чытаюць 
заснаваную імі газету? А 
калі чытаюць, дык няўжо не 
могуць паставіць на месца 
галоўнага рэдактара “Мінскай 
праўды” Вольгу Шпілеўскую? 
Ці, крый Божа, самі і пасадзілі 
манкурта ў  рэдактарскае крэсла, 
каб праз яго ажыццяўляць 
антынацыянальную палітыку? 
Калі так, то гэта, як кажуць, не 
лезе ні ў якія вароты.

Заступнікі Вольгі Шпілеўскай 
спасылаюцца на тое, што пад 
яе кіраўніцтвам палепшылася 
фінансавае становішча рэдакцыі. 
Што ж, станоўчы факт, але 
камерцыялізацыя выдання, 
стаўка на рэкламныя публікацыі, 
якія добра аплачваюцца 
заказчыкамі, – не галоўная місія 
газеты “Мінская праўда”. Калі на 
першым плане грошы, то можна 
застацца без душы. Пазбаўляючы 
беларусаў свайго, адметнага, 
слова, мы фактычна пакідаем іх 
без самага галоўнага – духоўнай 
спадчыны.

Народ не даражыць роднай 

мовай? Няпраўда!!! Бібліятэкары 
і прадаўцы кнігарняў “Белкнігі” 
ў адзін голас сцвярджаюць, што ў 
апошні час павысілася цікавасць 
да кніг на беларускай мове. Чаму 
ж гэтую сітуацыю не ўлічваюць 
газетчыкі “Мінскай праўды”? 
Нюх страцілі ці па-ранейшаму 
спяць на старых парудзелых 
прасцінах? Няўжо забыліся, 
што яны павінны не толькі ісці 
ў нагу з часам, але хоць бы на 
паўкроку апярэджваць яго? 
Вучыцца самі і вучыць іншых. 
Фарміраваць нацыянальны 
светапогляд, іначай мы так і не 
дарасцём да яшчэ дагэтуль не 
сфармуляванай нацыянальнай 
ідэі. А яна і ў тым, каб любіць 
сваё, спадчынна беларускае, 
бо колькі б мы ні гаварылі пра 
незалежную Беларусь, яна ніколі 
не стане такой, калі страціць 
сваю мову. Чым мы, беларусы, 
тады будзем адрознівацца ад 
цвярскіх, пензенскіх, валагодскіх 
ці тамбоўскіх? Хіба тым, што гэта 
мы да іх шчэмімся, а не яны да 
нас.

Прэзідэнт Беларусі пастаянна 
падкрэслівае, што ніколі нікому 
ні за што не здасць Беларусь і яе 
суверэнітэт. А ці ведае Аляксандр 
Рыгоравіч, што журналісты 
многіх беларускіх СМІ, у тым 
ліку і “Мінскай праўды”, яго 
ўжо даўно здалі? Яны і самі 
падрыхтаваліся да аб’яднання 
з той жа, напрыклад, Расіяй, 
і беларусаў у гарадах і вёсках 
спакваля рыхтуюць да гэтага. 
Каб потым на хаду не прыйшлося 
перавучвацца.

Ёсць нямала падстаў лічыць, 
што абсалютна беспрынцыпную 
пазіцыю ў моўным пытанні 
займае і Міністэрства 
інфармацыі на чале з міністрам 
Ліліяй Ананіч. А менавіта яно 
павінна сачыць за выкананнем 
калектывамі рэдакцый закона 
аб сродках масавай інфармацыі 
і іх уласных статутаў. Ды толькі 
паўсядзённая карпатлівая праца 
з зарэгістраванымі ім выданнямі 
– пэўна, не для гэтага ведамства. 
Няўжо і міністэрскія работнікі 
– з той самай “пятай калоны” і  
ў адносінах да беларускай мовы 
па чыімсьці заказе выступаюць 
у якасці кілераў? Але ж з 
кілерамі, як вядома, таксама не 
цырымоняцца. Прыйдзе і іх час 
расплачвацца за зробленае ці, як 
у нашым выпадку, нязробленае, 
бо не будзе дзяржавы – не будзе 
і іх. Спахопяцца, але глядзі, каб 
позна не было. Прывучаныя 
да нечага людскія масы не так 
проста павярнуць назад.

Алесь КАВАЛЕВІЧ.

ПАМЯЦЬ

Ніл ГІЛЕВІЧ:

«Будзем 
аптымістамі!»

29 сакавіка мінулага года  
не стала народнага паэта Беларусі Ніла Гілевіча.
За некалькі месяцаў да смерці Ніл Сымонавіч, які з-за цяжкага стану 
ўжо не першы год не выходзіў з дому, даў інтэрв’ю  Саюзу беларускіх 

пісьменнікаў, сябрам якога ён з’яўляўся на працягу ўсяго свайго 
творчага жыцця. Вось некалькі цытат адтуль. 

З асабістай справы

ВІНШУеМ!

Алегу  
Шагуліну – 

80!
Вітаем цябе, нястомнага 

і нязломнага змагара-
агітатара за ачышчэнне 
памяці беларусаў ад бруду 
маскоўска-расійскіх міфаў 
аб нашым мінулым, за 
вяртанне адноўленай 
дзяржаве лепшых традыцый 
і  канс тыт уцыйных 
дасягненняў, якія былі 
падчас Вялікага Княства 
Літоўскага!

Моцнага табе здароўя і 
творчых поспехаў! Няхай 
лунае над намі славуты 
радзівілаўскі покліч «Гэй, 
ліцьвіны, Бог нам раіць!». З 
Богам – пераможам!

Твае сябры-аднадумцы 
(адраджэнцы).

ДАВеДАчНАе БЮРО
На пытанні чытачоў 
адказвае старшыня 
Пухавіцкай раённай 
арганізацыі ГА 
“Беларускае  
таварыства абароны 
правоў спажыўцоў”  
Васіль ВАЛАСЮК.

Заказаў,  
але не купляў

Ці трэба мне плаціць нейкую 
кампенсацыю, калі заказаў 
ноўтбук у інтэрнэт-магазіне, але 
выкупляць яго не стаў?

Сяргей БЯЛЬЧУК, г.Пінск.
– Не трэба.

Праблемы з дзіцячым 
веласіпедам

Набылі дзіцячы веласіпед, але 
праз два дні кола здзьмулася. Не 
думаю, што пракалолі яго за такі 
кароткі тэрмін. Што ў такой 
сітуацыі рабіць? Звяртацца ў 
магазін? Зрабіць экспертызу?

Аксана ГУБАРЭВІЧ, Гродна.
– Звяртайцеся з прэтэнзіяй у магазін.

...Без усведамлен-
ня, што такое мова ў 
жыцці народа, што такое 
нацыянальная культура, 
нацыянальная гісторыя, 
у народа не можа быць 
будучыні. Дык вось, 
на вялікі жаль, гэту 
ісціну, апрабаваную 
дзясяткамі народаў на 
працягу стагоддзяў, у 
нас разумеюць далёка 
не ўсе. І таму ўзнімаюць 
пытанні, патрабуюць 
вырашаць эканамічныя 
праблемы, сацыяльныя, 
экалагічныя і іншыя. 
Не ўсведамляючы, што 
паперадзе ўсіх праблем 
павінна ісці праблема 
мовы.

Сказаў жа некалі 
першы вялікі, першы 
народны беларускі паэт 
Францішак Багушэвіч: 
«Не пакідайце ж мовы 
нашай беларускай, каб 
не ўмёрлі!» Усё! Што ж 
незразумелага? Калі не 
хочам памерці, а хочам 
жыць, значыць, павінны 
перш за ўсё ратаваць 
мову.

...У мяне на мала-
дых вялікая-вялікая 
надзея. Я некалі і верш 
напісаў «Кліч да белару-
скай моладзі» і заклікаў 
не падаць духам: «Не 
падайце духам, хлопцы, і 
гнеў не тапіце ў стопцы». 
Толькі так.

...Вельмі бывае 
цяжкі настрой ад усёй 
брыдоты, якую бачыш, 
чуеш. Але, як у народзе 
кажуць, перажылі зіму, 
перажывём і лета…

. . . Б у д з е м 
аптымістамі, іншага не 
дадзена. Будзем верыць 
у нашу праўду, у нашу 
перамогу.

І ўсё ж мы 
дойдзем  

да Беларусі!
За векам век плыве-цячэ,
А мы ідзем, ідзем… I што ж?
О, як далёка нам яшчэ
Да Беларусі!
 
Ужо няўсцерп нам крыж пакут,
I мы крычым, крычым, але –
Не дакрычаліся пакуль
Да Беларусі.
 
А можа быць, яна – міраж,
I ўсе мы трызнім? Бо чаму ж
Не далятае голас наш
Да Беларусі?
 
Відаць, пракляцця знак ляжыць
На нас ад роду, і таму
Так цяжка шлях нам церабіць
Да Беларусі.
 
Равуць вятры, грымяць грамы,
Пыл засціць вочы нам, і ўсё ж,
I ўсё ж мы дойдзем, дойдзем мы
Да Беларусі!.. 

Я – беларус
Я – беларус, я нарадзiўся
На гэтай казачнай зямлi,
Дзе мiж лясоў i пушчаў дзiкiх
Адвеку прашчуры жылi.
Я – беларус, я ганаруся,
Што маю гэтае iмя:
Аб добрай славе Беларусi
У свеце знаюць нездарма!
Я – беларус, i я шчаслiвы,
Што мацi мову мне дала,
Што родных песень пералiвы
I зблiзку чую, i здаля.
Я – беларус, i хоць сягоння
Яшчэ малы, але скажу:
Я родам з племя непакорных
I прад бядой не задрыжу!..

Як жа сталася?
Не павераць, напэўна, нашчадкі,
Што такія былі ў нас парадкі,

Што дурнілі нас так верхаводы –
Ненавіснікі нашай свабоды,
Нашай мовы, і кнігі, і песні,
Нашых скарбаў і нашых святынь, –
Усяго, што мы ў душах пранеслі
Праз стагоддзяў смяротную стынь.

Як жа сталася, як гэта выйшла,
Што пад выжлаю шчэрыцца выжла,
А пад быдлам скацініцца быдла,
А пад хлусам крыўляецца хлус,
А пад злодзеем хмыліцца злодзей,
А пад лёкаем мыліцца лекай,
А пад гнусам капошыцца гнуc,
А пад гэтым усім – беларус?

Кляновы лісток
Вястун неспадзеўны – 

кляновы лісток
Ляжыць на далоні:
Ці позва на суд ці на шчасце квіток,
Мне Богам дароны?

Пра шчасце, як грэшніку 
ў пекле пра цуд,

Мне марыць запозна.
Напэўна, на страшны і праведны суд
Ад Бога мне позва.

Чаму ж бо, паведай, лісток-варажбіт,
Мне сэрца так цісне?
Чаму мае думы на ўвесь краявід,
 Як хмары, навіслі?

Што тонкія жылкі-пражылкі твае
 Вяшчаюць-варожаць?
Ці ласку, якая душу мне спаўе,
Ці стынь і варожасць?

Скажы ж, не таіся, калі сапраўды
Ты Божы пасланнік.
Чыесьці дарогі... Чыесьці сляды...
Чыесьці расстанні...

Гляджу-углядаюся ў рыскі-штрыхі,
Бы ў лёсу пісьмёны:
Чыесьці надзеі... Чыесьці грахі...
Чыесьці імёны...

Чыесьці тут лёсы, чыесьці... А дзе ж
Майго наканованы?
Ці мне, на астатку, не ведаць іх лепш,
Лісточак кляновы?

Прэмія тайная,  
таму што невялікая

Учора на ўрачыстым веча-
ры ў Драматычным тэатры 
Беларускай арміі раздавалі 
штогадовыя крыштальныя 
“Паўлінкі», а таксама “Анёлкі”, 
“Зоркі” і “Кветкі”. Перш за 
ўсё са сцэны прагучала імя 
выбітнай спявачкі, народ-
най артысткі СССР Тамары 
Мікалаеўны НІЖНІКАВАЙ. 
Праўда, у тэатр найстарэйшая 
беларуская спявачка прыйсці 
не змагла, а таму і прыз, і гра-
шовую прэмію, а таксама букет 
кветак ёй уручылі напярэдадні 
падзеі дома асабіста старшыня 
Беларускага саюза тэатраль-
ных дзеячаў Аляксей Дудараў 
і член праўлення Валянцін 
Елізар’еў. 

Мы пацікавіліся памерам 
тэатральнай прэміі. Аляксей 
Ануфрыевіч быў непахісны 
і так патлумачыў адмо-
ву назваць лічбы: «На жаль, 
прэмія невялікая, і мне ад 
гэтага горка. Што ж, колькі 
можа грамадскае тэатраль-

нае аб’яднанне, столькім і 
ўзнагароджвае». 

Таксама за адданасць 
беларускаму нацыянальнаму 
тэатру і шматгадовую твор-
чую працу «Крыштальная 
Паўлінка» і прэмія ўручаны 
артысту Беларускага ТЮГа, 
заслужанаму артысту БССР 
Барысу БАРЫСЁНКУ. 

Прыз “Крыштальны анё-
лак” і прэмія ўручаны арты-
сту віцебскага тэатра “Лялька” 
Алегу РЫХТЭРУ. 

«Крыштальная зор-
ка» ўручана артысту 
Нацыянальнага акадэмічнага 
драматычнага тэатра 
ім. М.Горкага Валерыю 
ШУШКЕВІЧУ.

А за яркі таленавіты дэбют 
у 2016 годзе «Крыштальныя 
кветкі» атрымалі вакалістка 
Музычнага тэатра Вольга 
ЖАЛЕЗКАЯ і артыст тэа-
тра імя М.Горкага Павел 
ЕЎТУШЭНКА.

Анжаліка КУЗНЯЦОВА.

Як затрымлівалі Алеся Лагвінца
На мінулым тыдні праваахоўныя органы затрымалі палітыка Алеся Лагвінца.

На яго накінуліся адразу пяць супрацоўнікаў спецслужбаў і пачалі яго збіваць. Разбілі акуляры. Спачатку з’явілася інфармацыя, што яму нават зламалі нос... 
“Народная Воля” паспрабавала разабрацца, што гэта было і чаму інтэлігентнага Лагвінца затрымлівалі як буйнога злачынцу.

Антось ЛАГВІНЕЦ:
«Бацьку 

працягвалі 
збіваць, хаця ён 

не аказваў ніякага 
супраціўлення...»

“Мы ішлі да машыны, калі на нас 
напалі нейкія людзі і пачалі выкруч-
ваць рукі, – гаворыць Антось. – Іх было 
пяцёра, усе без формы. Я закрычаў: 
“Міліцыя, ратуйце!” Тады яны паказалі 
міліцэйскія пасведчанні і кінулі бацьку на 
падлогу ў мікрааўтобус. Пачалі збіваць. 
Я спрабаваў дапамагчы яму і адцягнуць 
іх, у выніку мяне прыкавалі кайданкамі 
да падгалоўніка. Пры гэтым бацьку 
працягвалі збіваць, хаця ён не аказваў 
ніякага супраціўлення. Потым нас некуды 
павезлі, мяне праз некаторы час выпусцілі, 
папярэдне праверыўшы ўсе мае рэчы.

Супрацоўнікі цырульні, што побач, 
спрабавалі нас адбіць, але…”

ЯК гЭТА БЫЛО

«Галоўнае ,  ён  жывы. . . »
Жонка Алеся Лагвінца Вераніка распавяла “Народнай Волі” не толькі пра здароўе мужа.

З ПеРШЫХ ВУСНАЎ

– Алесю ўжо значна лепш, 
чым было, – гаворыць Вераніка. 
– Дактары сказалі, што, верагод-
ней за ўсё, вялікіх наступстваў ад 
гэтага збіцця не застанецца.

– Паведамлялі, што пры 
затрыманні вашаму мужу 
зламалі нос...

– Нос не зламаны, але моцна 
пашкоджана перагародка, ёсць 
рана…

Страсенне мазгоў і закрытая 
чэрапна-мазгавая траўма.

– У яго ёсць нейкія 
тлумачэнні наконт таго, што ж 
на самай спрве адбылося?

– Канешне, ёсць. Ён бачыў, 
як усіх затрымлівалі. І тое, што 
яго таксама затрымалі, яго не 
здзівіла. Здзівіла тое, наколькі 
па-бандыцку гэта было зробле-
на. Відаць, трэба было запужаць 
людзей перад акцыяй 25 сакавіка.

– ведаю, што толькі вам 
дазволілі яго наведаць...

– Так, мне і ягонаму старэй-
шаму сыну Антосю загадчык 
аддзялення выпісаў спецыяльны 
пропуск. Дактары патлумачылі, 
што з улікам стану здароўя Алеся 
будзе лепей абмежаваць кола 
наведвальнікаў.

– чытала, што ваш муж у 
бальніцы круглыя суткі быў 
пад аховай, нібыта вялікі 
крымінальны аўтарытэт...

– Так, двое ахоўнікаў былі 
побач з ім увесь час. Спачатку 
адзін быў у палаце, другі – перад 
ёй. Адразу дзяжурылі ў форме, 
потым – у цывільным.

Алесю было не дазволена 
карыстацца ягонымі рэчамі, тэле-
фонам. У прынцыпе, ён і чытаць 
пакуль не можа, бо баліць гала-
ва...

Спачатку ў палаце быў толькі 
Алесь, яшчэ адзін пацыент і двое 
ахоўнікаў. А потым пацыента 
ці то перавялі, ці то выпісалі, і 
атрымліваецца, што ў палаце, 
разлічанай на шэсць месцаў, былі 
толькі Алесь і ягоная ахова.

– цікавая, канешне, 
сітуацыя... А дактары нармальна 
на гэта рэагуюць?

– Мы з загадчыкам аддзялення 
абмяркоўвалі толькі стан здароўя 
Алеся і тое, як яны яго лечаць.

Калі я прыходжу, ахова 
слухае, пра што мы размаўляем. 
Не скажу, што яны праяўляюць 
нейкую вялікую агрэсію ў мой 
бок.

– Алеся абвінавацілі ў 
дробным хуліганстве – быццам 
бы лаяўся матам.

– Думаю, калі б я выйшла ў 
краму і на мяне напалі нейкія 

людзі і без тлумачэнняў пацягнулі 
ў нейкі бусік, я таксама не 
ўтрымалася б і якое слоўца ўжыла 
(смяецца). Але звычайна я не 
заўважала, каб Алесь ужываў мат.

Добра, што яшчэ толькі 
ў гэтым абвінавацілі. Бо яго 
так затрымлівалі, быццам ён 
здзейсніў сур’ёзнае злачынства...

– У вас маленькае дзіця. Як 
спраўляецеся без мужа?

– Мне шмат хто дапамагае. 
Я спачатку мела вялікі клопат, 
бо і дзіця на руках, і трэба 
ўвесь час нешта рабіць з гэтымі 
паведамленнямі, сачыць за 
сітуацыяй… Я вельмі цаню 
дапамогу маіх і Алесевых сяброў. 
Без іх было б цяжка.

Добра, што пасля затрымання 
Алеся аддалі ключы ад машыны 
і дакументы, я магу хоць неяк 
перасоўвацца.

Што адкажа 
генеральны пракурор?

Дэпутат Палаты прадстаўнікоў Алена Анісім 
накіравала афіцыйны зварот на імя 
генеральнага пракурора Беларусі 

Аляксандра Канюка.

“23 сакавіка 2017 г. у Маскоўскім раёне г.Мінска 
быў затрыманы сябра Сакратарыята ГА “Таварыства 
беларускай мовы імя Францішка Скарыны”, вядомы 
палітолаг і грамадскі дзеяч Алесь Лагвінец, – 
звяртае ўвагу пракурора спадарыня Анісім. – Падчас 
затрымання яго моцна збівалі, у выніку чаго былі 
нанесены шматлікія пашкоджанні, што запатрабавала 
неабходнасць выкліку “хуткай дапамогі” непасрэдна 
ў будынак суда.

У сувязі з гэтым фактам неапраўданага 
прымянення фізічнай сілы, бо затрыманы не аказваў 
супраціўлення, прашу Вас неадкладна пачаць 
пракурорскую праверку ў адносінах да дзеянняў 
асоб, якія праводзілі затрыманне Алеся Лагвінца. На 
маю думку, такія дзеянні падлягаюць прыцягненню 
не проста да адміністрацыйнай, але да крымінальнай 
адказнасці”.

Вядома, што Алеся Лагвінца ўжо апыталі 
прадстаўнікі пракуратуры наконт таго, што адбылося. 
Але вынікаў пракурорскай праверкі пакуль няма. 

“Народная Воля” будзе сачыць за гэтай справай.
Марына КОКТЫШ.

P.S. Учора Алеся Лагвінца выпісалі 
з бальніцы і ўчора ж над ім 

адбыўся суд. Яго абвінавацілі ў… лаянцы. 
Паводле рашэння суда Алесь Лагвінец правядзе 
за кратамі 10 сутак.

ЗАПЫТ

АБРАКАДАБРА

Максим КОВАЛЬЧУК,  
сотрудник ОМОНа:
«Телесные 

повреждения Логвинец 
нанес себе сам – 

бился головой  
об авто» 

Вчера судья Виктор Казак зачитал протокол о том, 
как задерживали Логвинца: «На улице Космонавтов 
23 марта нецензурно ругался».

Логвинец это полностью отрицал.
Свидетель Максим Ковальчук, сотрудник 

ОМОНа, дал такие показания:
– Логвинец бился головой о сиденье автомобиля. 

Мы надели ему на руки наручники. Телесные повреж-
дения Логвинец нанес себе сам – бился головой об 
авто.

Логвинец назвал сотрудника ОМОНа лгуном.

ДЭМАКРАТЫЯ ПА-БеЛАРУСКУ

Шэсць гадзін на расцяжцы 
і штраф у эквіваленце 

1000 долараў
Суд Цэнтральнага раёна 

Мінска 27 сакавіка аштрафаваў 
адказнага сакратара аргкамітэта 
па стварэнні партыі “Беларуская 
хрысціянская дэмакратыя” 
Дзяніса Садоўскага на 80 
базавых велічынь (1840 
рублёў), паведаміла актывістка 
аргкамітэта Вольга Кавалькова. 

Палітык быў прызнаны 
вінаватым па арт.17.1 
(дробнае хуліганства) і 23.4 
(непадпарадкаванне законным 
патрабаванням службовай 
асобы) КаАП і аштрафаваны 
адпаведна на 30 і 50 базавых 
велічынь.

Садоўскі быў затрыманы 
25 сакавіка ў 13.35 каля 
Дома прэсы. Не патрапіўшы 
да будынка прэзідыума 
Нацыянальнай акадэміі навук, 
ён з іншымі актывістамі збіраўся 
пайсці на плошчу Якуба Коласа, 
але пад’ехаў мікрааўтобус, з 
якога выйшлі чатыры чалавекі 
ў цывільным. Яны выставілі 
Садоўскаму абвінавачанне 
па нейкай адміністрацыйнай 

справе і павезлі з сабой.
Як паведаміў Садоўскі, 

у Цэнтральным РУУС ён і 
іншыя затрыманыя стаялі на 
“расцяжцы” больш за шэсць 
гадзін, з іх чатыры гадзіны пад 
снегам і дажджом з закручанымі 
рукамі. “Такога стаўлення да 
затрыманых я яшчэ не бачыў”, 
– сказаў ён.

У судзе выступалі сведкамі 
супрацоўнікі міліцыі. Яны 
заявілі, што Садоўскі быў у 
камуфляжы, лаяўся матам і 
кідаўся на зямлю. На відэа 
затрымання выразна відаць, 
што ні першага, ні другога 
правапарушэння Садоўскі не 
здзяйсняў, на зямлю не кідаўся 
і быў апрануты зусім не так, як 
сведчылі міліцыянты.

Суддзя адхіліў хадайніцтва 
аб праглядзе відэа. Садоўскі 
з’яўляўся адным з заяўнікаў 
акцыі з нагоды Дня Волі, аднак 
адклікаў заяўку ў сувязі з адсут-
насцю адказу Мінгарвыканкама 
на яе ва ўстаноўленыя законам 
тэрміны.

еСТЬ ВОПРОС!

Многие обратили внимание: 25 марта в Минске не было лидеров кампании 
«Говори правду!» Андрея Дмитриева и Татьяны Короткевич, они уехали 

праздновать День Воли в регионы. Почему?

Андрей ДМИТРИЕВ:
 «В Минске у акции нянек 

было более чем достаточно»
– В Гродно представи-

тель от «Говори правду!» 
был единственным заяви-
телем акции, посвященной 
Дню Воли. На нас была вся 
ответственность за то, как 
пройдет мероприятие, пото-
му что мы уже видели: фор-
мальное разрешение на про-
ведение акции не означает 
ее безопасности. А в Минске 
у акции нянек было более 
чем достаточно...

Мы говорили, что у мин-
ских заявителей нет ни пла-
на, ни ясных целей, мы счи-
тали, что ее организаторы 
не поработали над вопро-
сами безопасности. Мы 
попытались провести акцию 
там, где можем сделать 
по-другому, где у нас больше 
возможностей, в частности, 
в Гродно. Поэтому я туда и 
поехал 25 марта.

Хочу отметить, что в 

Гродно это была первая мас-
совая акция, которую офи-
циально разрешили за 15 
лет! Хотя тоже не все было 
гладко. Местные власти 
сообщили о том, что акцию 
разрешили, не за пять, а за 
четыре дня. Понятно, что 
выделили не центр города. 
Пришло не так много людей, 
как хотелось бы, – 200 чело-
век. Но для нас было важно, 
чтобы все прошло хорошо, 

сейчас, может быть, глав-
ное – это не вопрос числен-
ности, а вопрос качества 
проведения этих акций. И, 
возможно, на этот пример 
посмотрят в других горо-
дах Беларуси, и там мест-
ные власти начнут выда-
вать разрешения на мир-
ные акции, не будут людей 
сразу ставить вне закона, 
как это сделали чиновники 
Мингорисполкома.

Татьяна КОРОТКЕВИЧ:

«Беларусь –  
это не только Минск»

– Одна из причин моего 
решения поехать в Брест – 
это желание и стремление 
поддержать региональные 
акции, посвященные Дню 
Воли. Такое было впер-
вые, чтобы на периферии 
люди тоже праздновали 25 
Марта. Кроме того, страте-
гия «Говори правду!» на год: 
Беларусь  – это не только 
Минск, все будущие меро-
приятия мы также планиру-
ем делать в регионах.

И, хочу сказать, празд-
ник в Бресте получился. 
Маршем по центру горо-
да прошли человек 500, 
были и плакаты, и транс-
паранты с «Погоней», бел-
чырвона-белыя сцягі, люди 
скандировали «Жыве 

Беларусь!», «Пока мы еди-
ны, мы непобедимы». Потом 
состоялся митинг, на кото-
ром присутствовали и пред-
ставители городских вла-
стей: руководитель админи-
страции Ленинского района 
Бреста и председатель гор-
совета депутатов, который 
даже выступил перед наро-
дом. Это, можно сказать, 
был такой показательный 
момент с точки зрения того, 
что сегодня все говорят о 
налаживании диалога между  
оппозицией и властью.

Заявитель акции в Бресте 
– региональная организация 
Партии БНФ, но к празд-
нованию присоединились 
и представители областных 
структур ОГП, движения «За 

Свободу», независимые про-
фсоюзы и т.д. И все прошло 
очень достойно. Некоторые 
люди пришли впервые на 
акцию, которую проводила 
не власть. После митинга 
я еще посетила меропри-
ятие, которое проходи-
ло в брестском ДК проф- 
союзов с участием «мэра» 
Бреста и городской админи-
страции, и смогла подойти 
к микрофону и поздравить 
собравшихся с Днем Воли! 

Кампания «Говори прав-
ду!» призывала все регио-
нальные власти, и столич-
ные в том числе, разрешить 
акции, посвященные Дню 
Воли. И там, где уличные 
мероприятия были раз-
решены, все прошло хоро-

шо. А в Минске… На мой 
взгляд, вся ответственность 
за произошедшее в столи-
це 25 и 26 марта лежит на 
Мингорисполкоме, который 
все отдал на откуп сило-
вым структурам, не взял на 
себя инициативу, хотя такая 
возможность у него была. 
Чиновники должны были 
заранее встретиться и пере-
говорить с организаторами 
акции, там все вменяемые 
люди, никто не хочет ника-
ких эксцессов – только диа-
лог, только мирные переме-
ны, мирное шествие, на что 
белорусы имеют право по 
закону. Но Мингорисполком 
оказался слаб. 

Мария ЭЙСМОНТ.

ФАКТ І КАМеНТАРЫЙ

Ці будуць аштрафаваны чыноўнікі 
Мінгарвыканкама?

Відавочны факт: 
кіраўніцтва Мінскага гарвы-
канкама парушыла закон –  
нясвоечасова разгледзела 
заяўку актывістаў дэмакратыч-
нага руху наконт правядзення 
акцыі ў сувязі з 99-й гадавінай 
абвяшчэння Беларускай 
Народнай Рэспублікі. Ці паня-
суць чыноўнікі адказнасць?

Каменціруе юрыст 
Уладзіслаў лабковіч:

– У законе “Аб маса-

вых мерапрыемствах” 
напісана: “Кіраўнік мясцовага 
выканаўчага і распарадчага 
органа або яго намеснік аба-
вязаны разгледзець заяву і не 
пазней як за пяць дзён да даты 
правядзення масавага мера-
прыемства ў пісьмовай форме 
паведаміць яго арганізатару 
(арганiзатарам) аб прынятым 
рашэнні”. Гэта павінен быў 
зрабіць Андрэй Шорац аль-
бо адзін з ягоных намеснікаў. 

Паколькі гэтага не было зро-
блена, заяўнікі маюць пра-
ва звярнуцца ў пракуратуру 
з заявай, каб у межах агуль-
нага пракурорскага нагля-
ду за законнасцю была дана 
прававая ацэнка дзенням 
чыноўнікаў і яны былі пры-
цягнуты да адказнасці. Бо па 
сутнасці людзей абмежавалі ў 
праве на правядзенне акцыі, 
а ў нашым заканадаўстве ёсць 
крымінальная адказнасць за 

гэта. Праўда, гэты артыкул 
ніколі не дзейнічаў, але ён 
ёсць… Акрамя таго, чыноўнікі 
парушылі закон аб зваротах 
грамадзян, не даўшы грамад-
зянам адказ у вызначаны зако-
нам тэрмін, і як службовыя 
асобы яны могуць быць пры-
цягнуты да адміністрацыйнай 
адказнасці. Санкцыі па ёй – 
штраф у памеры ад чатырох да 
20 базавых велічынь. 

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

АФІЦЫЙНА

КДБ – пра словы Статкевіча 
аб знаходжанні ў СІЗА

Афіцыйны прадстаўнік 
КДБ Беларусі Дзмітрый 
Пабяржын адмовіўся камен-
таваць заявы Статкевіча пра 
сваё ўтрыманне ў следчым 
ізалятары КДБ у Мінску.

На пытанне Радыё 
Свабода пра цяперашні статус 
Статкевіча і на якой падста-

ве яго вызвалілі, быў выка-
заны сумнеў, што той наогул 
знаходзіўся ў іх.

«У прэс-службе няма 
звестак, што Статкевіч 
знаходзіўся ў КДБ», – сказаў 
афіцыйны прадстаўнік 
ведамс тва Дзміт рый 
Пабяржын.

З ПеРШЫХ ВУСНАЎ

Мікола Статкевіч – пра тое, 
як яго затрымлівалі

Паводле яго слоў, 23 
сакавіка ён зранку «адарваўся» 
ад назірання, уцёк у метро, 
паехаў на кватэру да знаёмых.

Каля 21.30 таго ж дня ў 
тую ж кватэру прыйшлі 
праваахоўнікі. Статкевіч 
кажа, што не меў з сабой 
электронных прылад, па якіх 
яго можна было б адсачыць. 
Кватэру, дзе ён знаходзіўся, 
адчынілі фомкай. Тыя, хто 
яго затрымліваў, паказалі 
пасведчанні супрацоўнікаў 
МУС, яго затрыманне здымалі 
на відэа. З кватэры яго вывелі ў 
«шыкоўны Лексус», нацягнулі 
на вочы шапку. Адвезлі ў СІЗА 
КДБ. Ён расказвае, што з ім 
размаўляў следчы Васілеўскі.

“Мне паказалі пастанову 
аб завядзенні крымінальнай 
справы аб масавых беспарад-
ках. Маўляў, з 2011 года я 
рыхтаваў беспарадкі. Смешна, 

я быў у зняволенні ў гэты 
час! Дакумент быў зацве-
рджаны першым намеснікам 
І.Сергіенкам 21 сакавіка”.

Справу «Белага легіёна» 
Статкевіч называе «справай аб 
«Зарніцы».

“Мяне змясцілі ў каме-
ру СІЗА КДБ. Я калі выходзіў 
у прыбіральню, то крычаў 
іншым: «Тут знаходзіцца 
Мікалай Статкевіч».

У палове сёмай раніцы сён-
ня (27 сакавіка. – Рэд.) мяне 
вывелі з камеры, абшукалі, 
аддалі рэчы. Пасадзілі ў 
мікрааўтобус, сказалі, што 
вязуць на следчыя дзеянні. 
Але я пабачыў, што вязуць 
па Партызанскім праспекце, 
вывезлі ў бок Магілёва, збочылі 
на Жодзіна, выпусцілі на пры-
пынку “Сокал”. Тэлефанаваў 
жонцы, не змог датэлефанавац-
ца. Узяў таксі і даехаў да дому”.

БелаПАН.

Ніл Гілевіч нарадзіўся 30 
верасня 1931 года ў вёсцы 
Слабада Лагойскага раёна Мінскай 
вобласці. Скончыў Мінскае 
педагагічнае вучылішча імя 
Н.К.Крупскай (1951), а таксама 
філалагічны факультэт 
Беларускага дзяржаўнага 
ўніверсітэта (1956). Кандыдат 
філалагічных навук, прафесар. У 
1958–1963 гадах працаваў 
літаратурным кансультантам газе-
ты «Звязда». З 1960 года працаваў 

на кафедры беларускай літаратуры 
БДУ. У 1980–1989 – першы сакра-
тар праўлення Саюза пісьменнікаў 
БССР. З 1989-га па 1997 год – 
старшыня рэспубліканскага 
Таварыства беларускай мовы імя 
Ф.Скарыны. Ініцыятар заснавання 
і на пачатковым этапе выдання 
галоўны рэдактар газеты ТБМ 
«Наша слова». Ніл Гілевіч з 1960-х 
гадоў актыўна выступаў за 
беларусізацыю, у якасці дэпутата 
Вярхоўнага Савета 11-га склікання 

быў адным з ініцыятараў прыняц-
ця Закона аб мовах.  У Вярхоўным 
Савеце 12-га склікання з чэрвеня 
1990 года ўзначальваў пастаянную 
Камісію па адукацыі, культуры і 
захаванні гістарычнай спадчыны.

Адзін з сустаршыняў 
Усебеларускага з’езда за 
Незалежнасць (ліпень 2000 года).

За свой кошт выдаў 23 тамы 
Збору твораў. Напрыканцы  
2013 года выйшаў апошні, 23-і, 
том.

http://novychas.by/asoba/nil_hilievic_budziem_aptymista/
"http://www.yandex.by/clck/jsredir?from=www.yandex.by%3Byandsearch%3Bweb%3B%3B&text=&etext=1372.vl4GhKLWqusY6kZ3v23G9h0NGa4MgHcqjB9fCEHZ09ujsLnhCE9il9J34tYTABSZK5aw4wD9cvf6Zpq_Y4eHf23NUH-AtfTCs3aKF2IZy8qEnab6mZ7eRuEENB4bZQIgpXrBoTNpL34F-O2dc6x3_kFeEHmWQCbF-Up9bSIaLq61L9eiQKdBC6mC0AZsoUWEq8UjMaSoCOAU_wbsUQAJJImJCT7us65UWSxhAVJno4_f4zloWtPfz2Q6lV3IuKJOR9vXK72ovdWLnnzKcbXGwWEzkxIA9Bi528FFQrcyR9aAT6jHnLgLCH0fiAxt0EjY1YqJi2vZr808q1jrIP14XBxQrBSnNyflMNXKNiEZdUYB_BEC3vebafctbNKfzmpdbM4i8DgRFr8S3QQnD5AVTdl6orQ9KL9sW2P0-D3uS0lX3fgLN-c0eREkFAd1Tywe6vC5CpT06HBy0csYW2NB6HklDXHtvP-1Es1nIoSbwpMLuyXhOlT47mk5LWS4iJzEGzkLa898b-SV_Nz2z_yttzxGGVHcfMImoDV638kheKWz95NtIE6A8IL9pbW11ZYr2NSQLv2er97sXNy_6ZqjGG6DuwYzh8PNzPb1kZkaFbKwQOTSyP32mC3eQTkqlQJKfb14LU4EosGOxshwCkCYZL0B83geidKrMpNOabsbMW9TqOBdXDL9tEDI3gzJ8obEWLf-98XBpfE93EGke-rO8cJ_KUaCd4ChrzT6H-525ehHKVGhme5Lcno_Zt43FV6PIpatka9p3cIWjNNTg0ttHsAt8_iSJLURDMBkC9e1HMj7GnJ5I5GQ31bbJYKlKzm7Ey1UKmp3JiaqjAADE6x6HPubyi7FmEgcwL31DkU8Zefyq3dj21uADmVzEI0GR7ublD5TZRV-RiY7lbp8Fi2Dp0ZmB9xbUJ4d5AiTMA43ISlMHgJEwqVpfE_jrqAcfunP.9de967747e83f5e0f7a8c54e5ca860271ec85953&uuid=&state=PEtFfuTeVD5kpHnK9lio9dFa2ePbDzX7fH_cbK-eu2V8J4cbFpzDXVHZJKQvpytSIkjSZ4Cc6zu0NMQINCoRdw&data=UlNrNmk5WktYejR0eWJFYk1LdmtxbDZIbFhVODMxd1haSWJFQ21UX2VScnAxVDRIU3lNZWlSZVpHVnlHYW0zMTBQMTFKNzRjZDBUOUdzdzlDT295VllISVQzenBJeGEzaHN3TjhkQ3dkSDRKeWxEMGFHRGF5aFZMaS1ZUk9sbGZVcWxhLW5tbThnSQ&b64e=2&sign=b39436b33e4eadacf9202c2dc75ab8e1&keyno=0&cst=AiuY0DBWFJ5Hyx_fyvalFDLFpVOJDH0VpNRqS9ZAHU1soe89W55YVC3VHTVqd9qzekkE3OlaDywFvU1urJMinRg7O1T6eVHyR-I0l1019gqQ7X11I_VDeyoZgsvX_5yqTuYYmxPTpJ8lkU1qIvSmkMzRXYVxIaTjAM5qOsaKC0KmBGUvgSN_aF8YCob8xcVhaz52Gr9AHGR3LM1ztmUCVpVljQMxErOHZebHssXGwVGstnjYcaP4-WyK7kHtyIXDcBfArO1-hZclAYOFTMTq2Q&ref=orjY4mGPRjlSKyJlbRuxUktv92klnDKHbzjnJ3NB5Zv7HsSM2sD8rz_Be8UGY8RfN4yy2-GfQX8HDhp_zIkKTmmHkzsK-cXHEVWjI2KgEm0YxLrq5NFf1ySkDpzD3SF0WQPTNzKH8eeafg39je82MezeMBVNzQZ8qHFobYzEY0255XbxJVDK6aCaGb2kBlUCWm2XW-npMbgX3B04mHF_QOGJuDbVeJqnRzrtfI9rlXOOltqpO1TJ1YTiRZOm-yXlxUhtLXydPdubhffho-HpBRJ1xz_RBQ-m3EPHlwZ3A3yNFVs97nTDUKyAryQKNnRyxaLHegkkTBrql-FowlcdbnNnRSfkECckh-LY_aKls7Nv9pFiNP8F-TDqY1jT_96oAKQ-4BgmQHa5eXOVVotMvMEFRUui-5fuxnzS1AnjL1qdBO-cD5c4yuyg-AyQosJ7n69hbcZMyfHY2-5e2aKmw_Ye02fkgC5NI4CPnDl_W3X4TbMifMXnEKzMTMHdXzMWQb6QuPUuzli2k_k5BcOIL5sl0-ezeAfSNUdMmQjAAd23vv68fg1eHEGlg850TnoDVk2fUnuSygU5ilJSiBFaofENNRlnnZaYRufs7N457bEL-ZVgGVjH7jAL-jkYJSYbsxTs5BBJ6WL3LCO27VNiWJZyRLmK5ccxI5bQjIBrQrPjROWWJRPSktNCRdBawqZN4dRjBB_Z_z6xR5rKDjXJzFsk-rWqjK-3din6eBNrDI4q22hWJHJlszt5AoJ7et0hQ2Oli4YZoJloQbbum0C4ZIfWUO9dejhcqnfG5lvSJxpYzZXFNT8d0B-7Bb0WaZTcSB-I9e7fez97dol9YC4HuOwj-GOZMNqZyYx0aBzy_k-gf-6pOlCvFyeL0n6qe3uoDUBGH1AytPj5gS8ZJyzv2OaEtfWcvTmRkf2DFCcSlJCsxm5HIYu6fhOBjZ6imfwXyRiGz9dcVChzCsUtRtIE6y3mU-rhruMe7hsSXzwUNqluJ-uIysUaXS0DbVbk19Te8-JuGAWL5GGS_61OQAfSLj_C7-IcMD79nsDgtM5O9aHrbYirLaNio3CmsSfqkhPqJkZ5GDsI014VYEOz0GJSejO3rk2RA-xapbTn6ENWgY-Rv7U3PpHNbo8zDeczh_fnzp8eup8L0Cljv2qwEutLZZPckInyTBlOzL4MIxSaCuar6waQpG1nQMCQBzNISaSnVQWXlghMRbE9YG26ZkaBnm8oqFuVb6ZALPm4nlyt22S_1-Rx-G8JOZQqA-eA9La-A8f31i1jpiCfAoY6eCP2HIe2hCg3wf9Yn0S_Qb6wggR3XjXRUrGM3u_-z9wBoJX4yt2uLg2LpTGPN7aMAIjOR6ocT09TLulBnK8Wbvj91efd1FfUE0uTZoVp5IOGQ2covpSPffFHQqoCZfdLw1T4sH7bW10E4MTIqcyR8mYBwHhf7MhLcZADDu5rJIQuYbHAitRKaEGIJX4GwvFQ1dmwAPxooGfkBJk8N2CyLFrQ3d5pMsLUIn3HANU8M3LgXPzxQTR7gLqtBDJBOK_nZEI-QripXZD-gRB0ohtaPsr5qB3WvzvD946Z_FByH7nI-439lht-XrmXeLc0jiGMlFpcxQza0-hAn-gTjWumrsZoU8QLTon_G3BylNAeQAFZfLjxrXq9s0lZvWBNzFJ4iC4-OSaMQy6ifdFAeOXiGYJY-_FpgtjtuY6liL0bUAFzJ6Dbq9DXZQGOmDvBSGEx3swdtzgMr2CrPyiNQHXqsZtjS62GX0PH06jJr76I7INYkJrRvnoQmtVY1pVIBCfhvf-9wBfac3Tg5E0WWCQxrn95L-hM_do7RuNBOXHzGFbpUm-PzuHS5hIih6btkrr3i4K47GVyPfTktIOHJC2xukZdOT7msuTYH-MUtnu7Z-6QusSgbkT6b9OI7p76Xz_twAUmQTxnQdBeTGGrnbwdgheBv8TpFiF470wYpAXLoMQ8NVij9AjxGakD_xZhzhOZ-gkzaTYLwIWdRgpvD576mbN3TEYQ4qCQDyEKZN7U1MluMFIqYUsBwkyKOJxO2NlvkAQO5Vm5o9XvdTug-ZRqoFSTU57_nRYMk-B-xYsKYO1RpjkPii-I7HL4lCHjxvDx3wBFcA_MP8ZpnOOScvFqandfut5aHsOMUjr0gCjVRJdETPLIHGvxHhCJwNUE3jojhkKYy47YI1yk2doop2JLjcHg0cYBJrP6Jv2YoTNP070BuY4m8_CijDmS6zPwk7fNRkIAJh78thZ3WZlcUL-9M0XrhEFv3cIId6pSUK4apuzdqkK7FvaYGGLdlO3y1VAvMysXvsRC6LGS-3hTuVDyofLi1dSp5G7bA7fNMJymzxI3OicHhCDeOMLyMudomtYe3hOf9B2d1ADSFmUrWVvwN3o6mYYwYyMQxfrCG9qOfv1QbZa41TZHDjQtquPDJbFzgZbATTgGJXLq0q6c8fMZmxpO6svpvAkwQw8Jkppw4lfq6XsHcEQ_qNmUcuLzf7Ge0kKmh69l-n2quWc6j6YrZV482z_0LD84RcAHYr4o


Гэты здымак датаваны 19 
мая 1995 года. Але напачатку 
зробім невялікі экскурс на 
колькі гадоў назад.

З  пісьменнікам 
Станіславам Шушкевічам я 
быў асабіста знаёмы яшчэ 
з часоў, калі працаваў у 
рэдакцыі газеты “Чырвоная 
змена”, куды адзін са 
старэйшых беларускіх 
творцаў прыносіў свае 
вершы. А вось з ягоным 
сынам, Станіславам 
Станіслававічам, выбітным 
вучоным і палітыкам, лёс 
звёў значна пазней. Гэта 
адбылося падчас падрых-
тоўкі арганізацыйнага 
сходу Мінскай гарадской 
арганізацыі Таварыства 
б еларуска й  мовы. 
Аргкамітэт па яе стварэнні 
ўзначальваў тагачасны 
сакратар па прапаганд-
зе сталічнага гаркама КПБ 
Пятро Краўчанка, а народ-
ны дэпутат СССР Станіслаў 
Шушкевіч, выкладчыца з 
Педуніверсітэта імя Максіма 
Танка Ніна Гаўрош і я як 
прадстаўнік маладзёжнага 
крыла былі яго намеснікамі.

Менавіта тое знаёмства 
і надало мне смеласці, калі 
я быў галоўным рэдактарам 
мінскай гарадской газеты 
“Добры вечар”, звярнуцца 
па інтэрв’ю да Станіслава 
Станіслававіча на пасад-
зе намесніка Старшыні 
Вярхоўнага Савета БССР,  
на што той ахвотна 
пагадзіўся. У дамоўлены 
дзень і час у Доме ўрада 
мяне сустрэў дарадца віцэ-
спікера Іван Сцяпура, з 
якім я  ў 1982–1985 гадах 
працаваў у апараце ЦК 
ЛКСМБ. Калі мы зайшлі 
ў прыёмную Шушкевіча, 
там круціўся і дэпутат 
Аляксандр Лукашэнка – з 
ім мяне і пазнаёміў Іван 
Іосіфавіч. Сакратарка 
пры гэтым сказала, што 
Станіслаў Станіслававіч 

прасіў прабачэння, што я 
мушу хвілін дзесяць-пят-
наццаць пачакаць, бо ў яго 
зараз замежная дэлегацыя 
і перамовы крыху зацягва-
юцца. 

20 лютага 1991 года 
інтэрв’ю “Канчаткова 
паралізаваць уладу – гэтага 
нехта хоча…” было змешча-
на ў “Добрым вечары”.  А 
22 лютага яго нечакана для 
мяне перадрукавала парла-
менцкая “Народная газе-
та”, якую тады ўзначальваў 
цяперашні галоўны рэдак-
тар “Народнай Волі” 
Іосіф Сярэдзіч. Гэтую 
перадрукоўку рэдакцыя пат-
лумачыла наступнай прад-
мовай: “Перад тым як пры-
няць рашэнне аб змяшчэнні 
на старонках “Народнай 
газеты” гутаркі Анатоля 
Зэкава з першым намеснікам 
Старшыні Вярхоўнага 
Савета БССР Станіславам 
Шушкевічам, у нас з апошнім 
адбылася гаворка, якую 
цытуем амаль даслоўна.

– Станіслаў Станісла-
вавіч, у панядзелак, 18 люта-
га, вы адмовіліся адказаць на 
пытанні “Народнай газеты” 
аб становішчы ў рэспубліцы 
і выніках Пленума ЦК КПБ 
і ў той жа час зрабілі гэта 
для газеты “Добры вечар”… 

– Не думайце толькі, 
што я праігнараваў 
“Народную газету”, –  
проста ў мяне не было 
магчымасці пагута-
рыць. Размова з Анатолем 
Зэкавым адбылася да 
Пленума ЦК КПБ – у чац-
вер 14 лютага, а падрыхта-
ваны ім тэкст я выправіў 
да таго, як пазнаёміўся з 
матэрыяламі Пленума ў 
друку. 

– Ці не ўзнікла неаб-
ходнасць удакладніць вашу 
пазіцыю пасля гэтага азна-
ямлення? 

– На жаль, не! Палітыка 
кіраўніцтва рэспубліканскай 

партыйнай арганізацыі – бо 
толькі так ёсць падставы 
называць КПБ пасля ХХХI 
з’езда, які хоць і квола, але 
большасцю вырашыў не пры-
маць Статут КПБ, а кары-
стацца Статутам КПСС, 
– нічым не адрозніваецца ад 
палітыкі ЦК КПСС. 

– А вы не супраць 
перадрукоўкі вашай размо-
вы з А.Зэкавым у “Народнай 
газеце”? 

– Наадварот, буду 
ўдзячны! Тым больш што 
набыць “Добры вечар” ака-
залася не так проста – 
тыраж невялікі і разышоўся 
ўмомант. Мне прыйшлося 
абысці некалькі кіёскаў: усю-
ды прапаноўвалі “Вячэрні 
Мінск”, дадаючы, што гэта 
“одно и то же”. «Народная 
газета» мае вялікі тыраж, 
распаўсюджваецца па ўсёй 
рэспубліцы, і, калі жада-
еце, можаце азнаёміць 
сваіх чытачоў з маімі 
меркаваннямі…»

А што тычыцца фота-
здымка, то ён зроблены ў 
Мінску пры ўваходзе ў Дом 
літаратара па вуліцы Фрунзэ, 
5. У той дзень мы адзначалі 

выхад тысячнага нума-
ра газеты «Добры вечар». 
Павіншаваць калектыў з 
гэтай знамянальнай падзе-
яй прыйшлі многія вядо-
мыя людзі сталіцы, і самым 
ганаровым госцем сярод іх 
быў, вядома ж, Станіслаў 
Шушкевіч, няхай на той час 
і адпраўлены ў адстаўку з 
пасады віцэ-спікера, да 
чаго прыклаў руку (і адпа-
ведныя паперы пра нібыта 
ўкрадзеныя цвікі) буду-
чы прэзідэнт Беларусі 
Аляксандр Лукашэнка. 

Пасля афіцыйнай часткі 
Станіслаў Станіслававіч 
паспяшаўся па нейкіх неад-
кладных справах, і я пайшоў 
яго праводзіць. Следам 
выбег і фотакарэспандэнт 
«Добрага вечара» Юрый 
Захараў. 

– А давайце я  
зраблю здымак на памяць, 
– прапанаваў ён, калі 
мы ўжо развітваліся. – 
Пратакольны, так сказаць.

Здымак і насамрэч 
атрымаўся статычна-пра-
такольны. Але ад таго не 
меней памятны.

Анатоль ЗЭКАЎ.

c в е тhttp://www.nv-online.infoП о ш т А http://www.nv-online.info44 55 28 сакавіка 2017 ã.28 сакавіка 2017 ã.

ШЛАгБАУМ МИРОВОЙ ОПЫТгІСТОРЫЯ ФОТАЗДЫМКА

Секрет успехов Сингапура
За 40 лет независимости Сингапура его валовой 

внутренний продукт на душу населения 
увеличился в 50 раз и перевалил за 25 тысяч 

долларов. По этому показателю он уступает лишь 
Соединенным Штатам, Японии и Германии.

Сингапур также славится низкими налогами, 
полной занятостью и большими валютными 

резервами (по 20 тысяч долларов  
на каждого сингапурца). 

Вдумайтесь в эти цифры! Страна площадью  
на треть меньше Москвы 

 (640 квадратных километров),  
не имеющая ни сельского населения, ни каких-

либо природных ресурсов, вынужденная ввозить 
даже воду, ежегодно экспортирует почти вдвое 

больше товаров, чем огромная  Россия  
с ее нефтью и газом.

Выбор пути
Впечатляющая история 

азиатского города-государ-
ства связана с  именем Ли 
Куан Ю. Он изучал право в 
Кембридже, начал карьеру 
как адвокат. В середине 1950-
х годов на гребне борьбы 
против британского колони-
ализма Ли Куан Ю основал 
Партию народного действия, 
почетным главой которой он 
остается поныне.

Когда Сингапур с 1965 
года стал независимым госу-
дарством, его первый пре-

мьер-министр Ли Куан Ю 
оказался перед сложней-
шей задачей выбора пути. 
Сингапур был типичным 
колониальным портом, кото-
рый жил доходами от британ-
ской военно-морской базы, а 
также служил перевалочным 
пунктом и товарной биржей 
для сырья, которое вывоз-
илось из Азии в Европу.

Однако традиционная 
роль форпоста империи 
исчерпала себя как раз в 
годы обретения независи-

мости. Англичане свернули 
свое военное присутствие «к 
востоку от Суэца». Мини-
государство, не наделен-
ное природой ничем, кро-
ме выгодного географиче-
ского положения на стыке 
Индийского и Тихого океа-
нов, должно было определить 
собственную стратегию раз-
вития.

Бессменно возглавляя 
правительство с 1965-го до 
1990 года, Ли Куан Ю обе-
спечил Сингапуру не только 

выживание, но и процвета-
ние. В его экономической 
стратегии можно выделить 
два момента. Во-первых, он 
заговорил о глобализации 
задолго до того, как этот 
термин вошел в мировую 
моду. В отличие от многих 
азиатских соседей, например 
Индии, Сингапур не побоял-
ся широко распахнуть две-
ри для ведущих транснаци-
ональных корпораций. Это 
позволило быстро поднять 
технологический уровень 

производства, использовать 
отлаженные каналы сбыта 
продукции.

Вторым слагаемым успе-
ха стало формирование ком-
петентной и неподкупной 
администрации для жесткого 
государственного регулиро-
вания экономики (которое 
многие на Западе критикуют 
как чрезмерное). При этом он 
разработал и успешно при-
менил уникальный механизм 
мобилизации внутренних 
накоплений.

Экономическое чудо
Как только Сингапур стал 

независимым, там появилось 
государственное учрежде-
ние, которое в корне изме-
нило облик азиатского пор-
та, условия жизни его оби-
тателей. Это – Управление 
жилищно-коммунального 
хозяйства (УЖКХ). В наши 
дни дом для сингапурца – 
это просторная современная 
квартира со всеми удобства-

ми в жилом массиве, кото-
рый построен государством 
на государственной земле.

Сингапур стал городом 
небоскребов. Они толпятся 
вдоль побережья, заставляя 
море отступать. Бросается в 
глаза то, чего практически 
никогда не увидишь ни в 
Соединенных Штатах, ни в 
Японии, – новые жилые мас-
сивы.

Сингапурское эконо-
мическое чудо – результат 
успешного осуществле-
ния своеобразной модели 
жилищно-комм уна льной 
реформы. За четыре деся-
тилетия независимости 
более 90 процентов син-
гапурцев переселились в 
построенные государством 
многоквартирные жилые 
дома. Причем 80 процентов 

семей уже выкупили это 
жилье в личную собствен-
ность. Именно порожден-
ный жилищно-коммуналь-
ной реформой строитель-
ный бум стал локомотивом, 
который позволил эконо-
мике Сингапура набрать 
стремительные темпы раз-
вития и повторить японское 
послевоенное экономиче-
ское чудо.

С 1965 года УЖКХ 
построило около 800 тысяч 
квартир. Как же удается 
правительству Сингапура 
финансировать столь впечат-
ляющую строительную про-
грамму? И как можно было 
сделать государственные 
квартиры настолько доступ-
ными по цене, что более 80 
процентов семей выкупили 
их в личную собственность?

Вот это фонд!
Ключом к решению обе-

их этих проблем служит 
любимое детище Ли Куан Ю 
– Центральный фонд сбере-
жений (ЦФС). Каждый син-
гапурец обязан ежемесячно 
отчислять туда 20 процентов 
своего заработка. Столько же 
каждый месяц переводит на 
его счет наниматель. Вместе 
эти взносы составляют зна-
чительную сумму, равную 40 
процентам фонда заработной 
платы.

Сбережения в ЦФС не 
облагаются налогом, в инве-
стиционном банке на них 
ежегодно начисляются про-
центы. Достигнув 55-летнего 

возраста, сингапурец полу-
чает всю эту сумму на руки. 
Но еще до ухода на пенсию 
он вправе использовать три 
четверти сбережений в ЦФС, 
дабы приобрести квартиру, а 
четверть – чтобы при необхо-
димости оплатить лечение в 
больнице.

Льготами государствен-
ной программы жилищного 
строительства вправе поль-
зоваться только граждане 
Сингапура, причем люди с 
доходами не выше опреде-
ленного уровня, не имеющие 
недвижимости. Чтобы полу-
чить квартиру, достаточно 
накопить в ЦФС 20 процен-

тов ее стоимости, а осталь-
ное внести в рассрочку. С 
целью ускорения покупки 
квартиры родители и дети, 
братья и сестры могут объ-
единять средства, которые 
они накопили в ЦФС. Если 
через пять лет после въезда 
построенная государством 
квартира полностью опла-
чена, ее можно продать по 
рыночной цене без всяких 
ограничений.

Имея в штате всего 12 
тысяч человек, Управление 
ж и л и щ н о - ком м у н а л ь н о -
го хозяйства справляется с 
огромным объемом работ 
по строительству и эксплу-

атации потому, что распре-
деляет на открытых торгах 
подряды на все виды ком-
мунального обслуживания, 
включая водоснабжение, 
канализацию, вывоз мусора, 
стрижку газонов, содержа-
ние автостоянок. Оно сохра-
няет в своих руках лишь экс-
плуатацию 12 тысяч лифтов, 
чтобы обеспечить их беспе-
ребойную работу в многоэ-
тажных домах и не допустить 
несчастных случаев.

Благодаря ЦФС Сингапур 
стал страной с самой высо-
кой в мире долей сбереже-
ний – 48 процентов валово-
го внутреннего продукта. В 

Центральном фонде сбере-
жений ныне накоплено более 
60 миллиардов долларов. Это 
позволяет не только вести 
жилищное строительство, 
но и развивать здравоохра-
нение, оплачивать пенсион-
ные программы. Такой метод 
во многих отношениях луч-
ше, нежели финансирование 
социальных статей из бюд-
жета, то есть за счет нало-
гов. Ведь налогоплательщику 
трудно проследить, что про-
исходит потом с его деньгами. 
А клиент ЦФС всегда знает 
сумму своего вклада и может 
использовать ее по своему 
усмотрению.

Замысел оправдался 
Масштабность государ-

ственной программы жилищ-
ного строительства и такой 
безотказный источник ее 
финансирования, как ЦФС, 
сделали строительную инду-
стрию мощным двигателем 
экономического развития 
Сингапура. Замысел Ли Куан 

Ю полностью оправдался. 
Именно опыт возведения 
многоэтажных жилых масси-
вов позволил теперь частным 
строительным фирмам вклю-
читься в «гостиничный бум», 
благодаря чему Сингапур 
может с комфортом прини-
мать до шести миллионов 

туристов в год (число, вдвое 
превышающее население 
города-государства).

Сингапур, расположен-
ный на стыке Индийского и 
Тихого океанов в 136 кило-
метрах от экватора, ино-
гда называют «западными 
воротами Востока и восточ-

ными воротами Запада». Его 
продувают сквозняки раз-
личных влияний, что всегда 
беспокоило отца-основате-
ля Ли Куан Ю. Пожалуй, 
именно в духовной, или, 
говоря привычным для нас 
языком, в идеологической 
области, его «просвещен-

ный авторитаризм» особен-
но часто вызывает крити-
ку на Западе. Там сетуют, 
что сингапурцы живут в 
золотой клетке, что им по 
западным меркам слишком 
многое запрещают, наруша-
ют права человека.

«Просвещенный авторитаризм»
Сингапур действитель-

но представляет собой 
полуторапартийную систе-
му, где Партия народного 
действия неизменно доми-
нирует в политической 
жизни, а несколько депу-

татов от оппозиции не 
меняют сути картины. Но 
в западных столицах кри-
тикуют не столько синга-
пурскую политическую 
систему, сколько жесткие 
меры, которыми Ли Куан 

Ю поддерживает высокую 
нравственную и обще-
ственную дисциплину, 
стремится оградить своих 
соотечественников, особен-
но молодежь, от чуждых 
заморских влияний.

«Просвещенный авто-
ритаризм», то есть твердая 
рука государства, в период 
модернизации и структур-
ной перестройки экономи-
ки, адаптации общества к 
рыночным отношениям про-

явил себя в послевоенной 
Японии, в Южной Корее, на 
Тайване да и в Китае эпохи 
реформ. Как видно, «просве-
щенный авторитаризм» при-
вел к благосостоянию уже не 
один народ Восточной Азии.

У СУСеДЗЯЎ
Сiмвалы 

камунiзму 
знiкнуць  

з польскiх вулiц
З грамадскай прасторы ў 

Польшчы знiкаюць помнiкi, 
якiя праслаўляюць камунiзм.

У Сенаце (вышэйшай 
палаце польскага парламен-
та) распрацаваны праект 
адпаведнага закона па гэтай 
справе.

С е н а т а р ы  а д 
кiруючай партыi „Права i 
справядлiвасць” падрыхтавалi 
законапраект, паводле якога 
амаль 490 манументаў, у тым 
лiку помнiкаў i валуноў, якiя 
ўсхваляюць камунiзм, будуць 
дэмантаваны i разбураны.

Войскі НАТА 
прыбываюць  

у Польшчу
Каля тысячы вайскоўцаў 

са Злучаных Штатаў, 
Вялікабрытаніі і Румыніі ў 
сераду прыбудуць у Варшаву. 
Уся група будзе разгорнута 
ў мясцовасці Оршыш у 
паўночна-ўсходняй частцы 
краіны.

Перавод вайсковага 
кантынгенту ў Польшчу – 
вынік рашэння леташняга 
саміту НАТА ў Варшаве і 
адказ на пагрозу Расіі.

Дадаткова Злучаныя 
Штаты накіруюць у Польшчу 
пяцітысячны бранятанкавы 
корпус.

СЛЫШАЛИ?

Состояние  
Трампа за год 
уменьшилось  
на миллиард 

долларов
Президент США Дональд 

Трамп за год обеднел на 
один миллиард долларов, 
опустившись с 336-й на 544-
ю строчку рейтинга самых 
богатых людей мира, сообщает 
журнал Forbes. Согласно 
данным издания, состояние 
Трампа на сегодня составляет 
3,5 миллиарда долларов, 
хотя еще год назад – до его 
избрания президентом – оно 
оценивалось в 4,5 миллиарда 
долларов (в эту же сумму 
Forbes оценил в декабре  
2016 года совокупное 
состояние членов Кабинета 
избранного президента).

Forbes отмечает, что еще 
в октябре прошлого года 
состояние Трампа было 
на 200 миллионов больше 
(3,7 миллиарда). Однако 
избирательная кампания 
обошлась ему в 66 миллионов 
долларов.

геРМАНИЯ

Партия Меркель 
победила на 

выборах в Сааре
Выборы стали первым 

испытанием оппонентов 
Меркель, социал-демократов, 
после выдвижения Мартина 
Шульца кандидатом в канцле-
ры.

Правоцентристская пар-
тия канцлера Германии 
Ангелы Меркель одержала 
победу с большим отрывом 
на выборах в воскресенье в 
одной из федеральных земель. 
Результаты выборов стали 
неприятной новостью для 
левоцентристских сил, наде-
ющихся нанести поражение 
Меркель на общенациональ-
ных выборах в сентябре.

Х р и с т и а н с к о -
демократический союз 
Меркель набирает 40 процен-
тов голосов, в то время как 
левоцентристская Социал-
демократическая партия 
Германии (СДПГ) – около 30 
процентов.

Ожидается, что Меркель 
будет добиваться переизбра-
ния канцлером на четвертый 
срок.

США ввели новые санкции 
 против российских 

предприятий
Администрация США вве-

ла санкции в отношении вось-
ми российских предприятий 
и организаций, нарушивших 
закон INKSNA, запрещающий 
поставки вооружений, ору-
жейных технологий и товаров 
двойного назначения в Иран, 
Северную Корею и Сирию.

В новом санкцион-
ном списке оказались 
«Рособоронэкспорт», 150-й  
авиационный ремонтный 

завод, внешнеэкономическое 
объединение «Авиаэкспорт», 
НПО «Базальт», произ-
водственная корпорация 
«Конструкторское бюро маши-
ностроения», Ульяновский 
институт гражданской авиа-
ции им.Б.П.Бугаева, Уральский 
учебно-тренировочный центр 
гражданской авиации, а так-
же Военно-воздушная акаде-
мия имени Н.Е.Жуковского и 
Ю.А.Гагарина.

На парламентских выборах  
в Болгарии победила  

проевропейская партия

БОЛгАРИЯ

Проевропейская партия 
«Граждане за европейское 
развитие Болгарии» (ГЕРБ) 
экс-премьера страны Бойко 
Борисова победила на состо-
явшихся 26 марта парламент-
ских выборах, набрав 32,55 
процента голосов. За пророс-
сийскую Болгарскую социали-
стическую партию под руко-
водством корнелии Ниновой 
проголосовали 27,02 процента 
избирателей. Нинова уже при-
знала поражение своей пар-
тии и поздравила соперников.

4-процентный барьер 
в парламент преодолели 
коалиция «Объединенные 
патриоты», объединяющая 

несколько партий (9,12 про-
цента голосов), «Движение 
за права и свободы», пред-
ставляющее мусульманское 
население Болгарии (8,94 про-
цента) и популистская «Воля»  
(4,16 процента). 

Одним из основных пред-
выборных обещаний лидера 
ГЕРБ Бойко Борисова было 
ускоренное присоединение 
страны к еврозоне и укрепле-
ние отношений с Евросоюзом. 
Глава социалистов Корнелия 
Нинова в случае победы обе-
щала усилить борьбу с кор-
рупцией и мафией, а также 
блокировать продление санк-
ций ЕС против России.

ФОТОРеПОРТАж 

26 марта в десятках городов России прошли акции протеста  
против коррупции. Полиция действовала жестко, 

 были задержаны сотни человек.

Акции протеста  
против коррупции  

по всей России

ЭЛеКТРОМОБИЛИ

Главный сюрприз  
от ВMW

Китай продолжает укреп-
лять мировое лидерство по 
выпуску и продажам электро-
мобилей, однако немецкий 
автопром готовится к рывку 
и через несколько лет сможет 
обогнать китайские компании 
по объемам производства.

При этом наиболее успеш-
но действует BMW.

Такие выводы можно 
сделать из эксклюзивно-
го исследования, проведен-
ного по заказу немецкого 
экономического журнала 
Wirtschaftswoche международ-
ной консалтинговой компани-
ей McKinsey. Она с 2010 года 
отслеживает развитие гло-
бального рынка автомобилей 
с электрическими и гибрид-

ными моторами (плагин-
гибриды) и составляет соот-
ветствующий индекс (Electric 
Vehicle Index, EVI).

Главный сюрприз статьи, 
опубликованной в номере 
журнала от 24 марта, состоит 
в том, что немецкий произ-
водитель автомобилей пре-
миум-класса BMW по итогам 
2016 года вошел в тройку 
мировых лидеров по числу 
выпущенных электромобилей 
– после китайской компании 
BYD и американской Tesla. 
Автостроитель из Мюнхена 
сумел всего за год подняться 
с 6-го на 3-е место и довести 
свою долю на мировом рынке 
до 7%, незначительно, но все 
же обогнав Nissan.

Я – саюзнік,  
але не прыхільнік міфаў!

ПРАЦЯг ДЫСКУСІІ

Пісьменніца, кіраўніца 
Таварыства ўкраінскай літаратуры 
пры Саюзе беларускіх пісьменнікаў 
Наталка Бабіна адгукнулася на маю 
публікацыю-рэпартаж “Мінскія 
размовы з Міколам Рабчуком”, 
за што я ёй, вядома, удзячны. 
Адразу засведчу, што я з павагай 
стаўлюся да выбару кожнага 
чалавека, а асабліва ў такім пытанні, 
як этнічная ці нацыянальная 
самаідэнтыфікацыя: лічыць сябе 
народжаная на Брэстчыне Наталка 
ўкраінкай – калі ласка, гэта яе 
поўнае права! Будучы, аднак, 
прафесійным лінгвістам (Наталка 
Бабіна мае інжынерную адукацыю), 
я не магу не звярнуць увагі чытачоў 
на яе асобныя сцвярджэнні, што 
датычаць непасрэдна моўнай 
сферы. Папросту таму, што яны 
блытаюць чытачоў, прытым 
што некаторыя мае меркаванні 
з вышэйзгаданага артыкула 
шаноўная Наталка “дыпламатычна” 
называе “лухтой”. Спасылаючыся 
на вядомую “Этнографическую 
карту белорусского племени”, 
апублікаваную ў 1903 г. вядомым 
даследчыкам, будучым акадэмікам 
Яўхімам Карскім, яна безапеляцыйна 
называе “ўкраінскімі” гаворкі 
“карэннага насельніцтва сучасных 
Брэсцкага.  Кобрынскага, 
Жабінкаўскага, Маларыцкага, 
Камянецкага, Іванаўскага, Пінскага, 
Драгічынскага і частак Бярозаўскага, 
Столінскага, Пружанскага, 
Лунінецкага і Івацэвіцкага раёнаў”. 
Спадарыня Бабіна ў палемічным 
запале ўшчэнт разбівае прыведзены 
мной тэрмін “пераходныя беларуска-
ўкраінскія гаворкі”, называючы яго 
ненавуковым і спасылаючыся на 
філолагаў і этнографаў, прозвішчаў 
якіх пісьменніца чамусьці не 
называе. Адначасова дастаецца 
філолагу Фядоту Жылко на падставе 
таго, што той быў “савецкім” – і г. д. 
і да т.п.

Я, вядома, мог бы свае 
контраргументы выказаць прыватна ў 
размове з самой Наталкай і не стаў бы 
злоўжываць плошчай масавай газеты. 
Але, напрыклад, падчас нядаўняга 
з’езда Саюза беларускіх пісьменнікаў 
сама Наталка Бабіна проста не 
захацела размаўляць на гэтую тэму. 
А па-другое, у сваім артыкуле яна 
звяртаецца непасрэдна да мяне: 
“Скажыце, калі ласка, сп.Лявон, ці 
чулі вы калі-небудзь пра пераходныя 
польска-беларускія, нямецка-
французскія ці нарвежска-шведскія 
гаворкі? Канешне ж, не. Бо іх проста 
не існуе. Як не існуе і пераходных 
украінска-беларускіх гаворак… Калі ж 
я памыляюся і чагосьці не ведаю, то 
прашу назваць мне працы навукоўцаў, 
у якіх… абгрунтоўваецца наяўнасць 
нейкіх пераходных украінска-
беларускіх гаворак”.

Зноў-такі абмежаванасць 
газетнай плошчы дазваляе мне 
даваць адказы толькі “тэлеграфным 
стылем”.

Першае. Яшчэ Адам Міцкевіч 
(не толькі геніяльны паэт, але і не 
абы-які філолаг!) у сваіх лекцыях, 
што чыталіся ім у Заходняй Еўропе, 
казаў: “З усіх славянскіх народаў 
русіны, гэта значыць, сяляне  
Пінскай, часткова Мінскай і 
Гродзенскай губерняў, захавалі 
найбольшу ю кольк асць 
агульнаславянскіх рыс… Пісьмовых 
помнікаў у іх мала, толькі Літоўскі 
Статут напісаны іх мовай, самай 
гарманічнай і з усіх славянскіх 
моў найменш змененай…” І ў 
іншым месцы: “Мова… маларуская 
(г.зн., украінская. – л.Б.)… 
бясспрэчна, самая музыкальная, 
самая паэтычная і звонкая… На 
беларускай мове, якую называюць 
русінскай альбо літоўска-
русінскай… гаворыць каля 
дзесяці мільёнаў чалавек; гэта 
самая багатая і чыстая гаворка, 
якая ўзнікла даўно і цудоўна 

распрацаваная…” Апошнія словы, 
дарэчы, адносяцца да пачатку 1842 
года.

Другое. Выдатная польская 
пісьменніца Марыя Канапніцкая ў 
лісце да паэта Тэафіля Ленартовіча 
напісала пра наш край: “Тое, што 
народзіцца там калісьці сярод люду, 
не будзе гэта Польшча і Літва, але 
Беларусь. Рысы, што сфарміравала 
гісторыя, часам і няволяй будуць 
разбураны: рысы этнаграфічныя 
застануцца”. Пры гэтым пасля 
наведвання ў 1889 г. Піншчыны і 
Кобрыншчыны, пад уражаннем 
убачанага яна стварыла адзін са сваіх 
маленькіх празаічных шэдэўраў – 
апавяданне “З узломам”, дзеянне 
якога адбываецца не дзе-небудзь, 
а на Піншчыне. У польскім тэксце 
гэтага твора ёсць нямала ўставак, 
якія падаюцца на мясцовай гаворцы 
(“Гэто шчо?”; “Козырэк гэто 
завывае…” і г.д.), і аўтарка, падаючы 
іх пераклад на польскую, у зносках 
нязменна ўказвае: “беларуск.”!

Трэцяе. Вернемся да прац 
Яўхіма Карскага. Гаворачы пра сваю 
“Карту этнаграфічнага племені”, ён 
не раз падкрэсліваў, што навуковая 
праца па даследаванні характару 
памежных гаворак ні ў якім разе не 
з’яўляецца завершанай і патрабуе 
працягу. У сваёй капітальнай працы 
“Беларусы” Карскі, дарэчы, не раз 
цытуе беларусаў-рэспандэнтаў з 
таго ж Пінска. Паводле афіцыйных 
звестак перапісу насельніцтва 
Польскай Рэспублікі 1931 года 
(яны ёсць у свабодным доступе ў 
інтэрнэце!), тады ў горадзе Пінску 
роднай мовай беларускую назвалі 
593 жыхары, а ўкраінскую – толькі 
82 чалавекі; не менш красамоўная 
карціна была ў вёсках тагачаснага 
Пінскага павета: 5078 чалавек 
прызналіся, што іх матчына мова 
– беларуская, 981 чалавек – што 
ўкраінская. Беларускае дамінаванне 
ў гэтым рэгіёне – зусім не выдумка 

“савецкіх навукоўцаў”, спадарыня 
Наталка! І, дарэчы, за іншыя 
прызнанні рэспандэнтам у Поль-
скай дзяржаве нікому ГУЛАГам, 
пэўна ж, не пагражалі.

Чацвёртае. Тэрмін “пераходныя 
гаворкі” даўно замацаваны ў 
лінгвістыцы і дыялекталогіі.  
У прыватнасці, пра гаворкі, 
“пераходныя ад маларускіх 
да беларускіх” пішуць аўтары 
“Дыялекталагічнай карты рускай 
мовы ў Еўропе 1914 г.” Мікалай 
Дурнаво, Мікалай Сакалоў, 
Дзмітрый Ушакоў; ужывае такі 
тэрмін аўтар “Слоўніка народнай 
мовы Заходняй Браншчыны” 
знакаміты расійскі і беларускі 
лінгвіст Павел Растаргуеў. 
На яго абапіраюцца аўтары 
выдадзенага ў 1963 г. капітальнага 
“Дыялекталагічнага атласа 
беларускай мовы” на чале з 
акадэмікам Рубенам Аванесавым, а 
таксама аўтары сучасных вучэбна-
метадычных комплексаў для 
беларускіх ВНУ (Лена Леванцэвіч, 
Уладзімір Бобрык і інш.). У выданні 
2003 г. падручніка для студэнтаў 
ВНУ “Беларуская дыялекталогія”, 
напісанага адным з самых 
вядомых беларускіх дыялектолагаў 
Аляксандрам Крывіцкім, пераходны 
характар гаворак Заходняга Палесся 
таксама дэталёва і капітальна 
абгрунтаваны. Шаноўная Наталка 
Бабіна, відаць, здзівіцца, але 
паняцце “пераходных шведска-
нарвежскіх гаворак” таксама 
грунтоўна апісана – напрыклад, у 
працы Гертруд Петэрсан “Шведская 
мова на працягу 700 гадоў”, 
надрукаванай таксама адносна 
нядаўна – у 1996 годзе.

Пятае. Фёдар Клімчук, які 
з беларускіх лінгвістаў, бадай, 
найбольш грунтоўна даследаваў 
гэтую тэматыку (аўтарытэтнейшая 
праца “Гаворкі Заходняга Палесся”, 
1983, і інш.) вылучае больш за 

дзясятак розных (у тым ліку 
“пераходных”!) гаворак, але нідзе 
не сцвярджае, што гэта гаворкі 
адназначна ўкраінскія.

Шостае. Хачу абараніць 
гонар аднаго з самых вядомых 
украінскіх дыялектолагаў ХХ 
стагоддзя, аднаго з аўтараў 
канцэпцыі “Общеславянского 
лингвистического атласа” Фядота 
Трахімавіча Жылко, якога Наталка 
Бабіна паблажліва назвала 
“савецкім” праз тое, што ён меў 
няшчасце прызнаць і абгрунтаваць 
пераходны – беларуска-ўкраінскі 
– характар гаворак Заходняга 
Палесся. Гэтаму “савецкаму” 
навукоўцу ўказам прэзідэнта 
Віктара Юшчанкі ў 2006 г. была, між 
іншым, пасмяротна прысуджана 
Дзяржаўная прэмія Украіны…

Сёмае. Канцэнтруючы сваю 
ўвагу на “правабярэжнапалескіх 
гаворках”, іншы выдатны 
ўкраінскі даследчык – прафесар 
Мікола Ніканчук абсалютна 
выразна і заўсёды падкрэсліваў 
наяўнасць моцнага “беларускага 
элемента” ў аналізаваным ім 
матэрыяле. Падобных поглядаў 
прытрымліваецца і прафесар 
Іван Матвіяс, вядучы навуковы 
супрацоўнік АН Украіны…

Я мог бы тут назваць і “восьмае”, 
і “дзясятае”, і “пятнаццатае”, 
але не хачу натамляць чытачоў 
“Народнай Волі” пералікам 
іншых імёнаў, прац, што як бы не 
ўпісваюцца ў “дактрыну” Наталкі 
Бабінай. Хацелася б пажадаць маёй 
паважанай каляжанцы-апанентцы 
(а саюзнік цалкам можа быць у 
нейкіх пытаннях і апанентам!) 
адысці ад міфаў і, адкінуўшы 
публіцыстычны запал, больш 
грунтоўна вывучыць пытанні, якія 
яна спрабуе ўздымаць публічна.

Лявон БАРШЧЭЎСКІ,  
сябра Саюза беларускіх 

пісьменнікаў.

Станіслаў, 
сын Станіслава

РеЗОНАНС

Надо всем молиться 
за Беларусь

В «Народной Воле» недавно 
была напечатана статья о траги-
ческой смерти молодой солистки 
балета Большого театра Марины 
Парамоновой. Печальная новость. 
Но моя душа и возмутилась: под 
заголовком «Талантливых забира-
ют небеса» рассказ идет о само-
убийстве. Рано утром молодая 
женщина выбросилась с балкона 
дома. Нет, самоубийц (независимо 
от причины суицида) забирают 
не небеса, а ад. И души умерших 
находятся не на других планетах, 
а в невидимом потустороннем 
мире, или, как еще говорят, в дру-
гом измерении. В раю или в аду.

Я очень люблю балет. Но, 
живя в сельской местности далеко 
от столицы, не имею возможно-
сти посещать театр. Очень мало 
театров в Беларуси. И это тоже 
одна из многочисленных проблем. 
Да и за нищенскую пенсию в 200 
рублей в месяц (100 долларов), 
к сожалению, не наездишься по 
театрам. Билеты дорогие: и до 
Минска, и в театр. Да и ночевать 
где? Провести бессонную ночь 
на вокзале в ожидании первого 
автобуса, потому что гостиницы 
дорогие? Такая перспектива меня 
не устраивает. Пусть бы хоть по 
телевизору показывали балет и 
другие постановки белорусских 
театров. Однако этот вакуум 
заполняют десятки лет одни и те 
же примелькавшиеся лица шоу-
артистов из России. Хочется клас-
сики – симфонической музыки, 
балет посмотреть, оперу, а пока-
зывают попсу. На какую аудито-
рию это рассчитано? 

К сожалению, я не видела бли-
стательных выступлений балери-
ны Марии Парамоновой. Из ста-
тьи узнаю, что вначале Марина 
была обласкана фортуной: во 
время учебы в хореографическом 
колледже она была стипендиаткой 
Фонда президента по поддержке 
талантливой молодежи. В театре 
она была солисткой балета, пода-
вала большие надежды. Потом – 
травма ноги, год балерина восста-
навливалась после операции, вер-
нулась на сцену, но травма давала 
о себе знать – болела. И четыре 
года назад Марина уволилась из 
театра по собственному желанию. 

Я ничего не знаю о личной жиз-
ни Марины Парамоновой в этот 
период, но, судя по ее роковому 
шагу – самоубийству, думаю, что 
это мог совершить человек, дове-
денный до крайней степени отча-
яния, от чувства полного одино-
чества среди шумного города, от 
потери смысла жизни.

Жалко, очень жалко, когда мы 
теряем таких талантливых людей. 
Могла бы она жить, радоваться 
жизни и радовать своим талантом 
других. Если не смогла бы боль-
ше танцевать, то могла бы учить 
начинающих артистов балета, 
быть наставником. Но оказалась 
невостребованной. А если у чело-
века на первом месте были работа 
и карьера, которым он отдавал все 
силы, а потом он теряет эту рабо-
ту, то ему кажется, что рушится 
весь мир, почва уходит из-под ног, 
нет смысла больше жить.

Я очень сожалею о безвремен-
ной смерти талантливой балери-
ны. Скорбят артисты Большого 
театра, которые работали вместе 
с ней, поклонники ее таланта. 
Единственное, что возможно сей-
час сделать для погибшей, – это в 
домашних молитвах молиться за 
ее душу. Это облегчит ее участь. 
Особенно важны эти молитвы в 
первые 40 дней, когда новопред-
ставленная душа созерцает рай, 
потом – ад, а на сороковой день 
решается ее участь. А пока жив 
человек, надо быть более вни-
мательным к своим ближним и 
к коллегам, окружать их внима-
нием и заботой, чтобы человек 
среди большого шумного города 
не ощущал себя, как в пустыне, 
одиноким.

Сейчас резко ухудшилось 
материальное благосостояние 
людей, безработица, постоянно 
растут цены и тарифы на ком-
мунальные услуги, некоторые 
должны платить налог «за тунеяд-
ство». Будьте мужественны, силь-
ны, ищите способы решения этих 
проблем с Божьей помощью. 

Надо всем молиться за 
Беларусь, за ее будущее.

 С уважением и наилучшими 
пожеланиями –

Людмила ЯРМАКОВиЧ.

еСТЬ ИДеЯ!

Имеешь деньги –  
стройся без очереди!

Я человек уже преклонно-
го возраста. В последние годы 
являюсь постоянным читателем 
«Народной Воли» и считаю ее на 
сегодняшний день самым демо-
кратичным изданием в стране, 
на страницах которого есть воз-
можность откровенно высказы-
ваться по самым актуальным 
проблемам общества. Вот я 
тоже хочу поделиться мнением 
с руководящими структурами 
крупных городов, с читателями. 
Идея лежит на поверхности, но 
остается, возможно, незамечен-
ной наверху.

Не секрет, что весь строи-
тельный комплекс сейчас пере-
живает сложные времена. Из-за 
дефицита средств катастрофи-
чески упали объемы возведения 
объектов, и в первую очередь 
жилья, что порождает отсут-
ствие заказов во всей техноло-
гической цепочке смежников, 
которая в лучшие годы успешно 
функционировала при комплек-
товании данных сооружений. 
Сложилась патовая ситуация 
с формированием жилищ-
но-строительно-потребитель-
ских кооперативов (ЖСПК) 
за счет нуждающихся в улуч-
шении жилищных условий. 
Возможности государства в пре-
доставлении льготных кредитов 
гражданам, которым подошла 
очередь, крайне ограничены. Не 
хватает даже для многодетных 
семей. Другим категориям граж-
дан такие кредиты и подавно 
недоступны. А коммерческие 
займы для простых людей про-
сто неподъемные. Собственных 

денежных средств в большин-
стве своем первоочередники не 
имеют. Это не позволяет  им 
реализовать свое право на полу-
чение квартиры по доступной 
цене. 

В то же время в данной оче-
реди стоят граждане (и не один 
год), которые при помощи близ-
ких родственников могут насо-
бирать требуемую сумму на эти 
цели. Говорю это не голословно. 
У меня есть примеры таких оче-
редников. Но их очередь еще 
не скоро подойдет. Получается 
замкнутый круг. Чиновники 
делают робкие попытки в этом 
направлении: что-то экспери-
ментируют, но больше для види-
мости, чем для результата.

Предлагаю соответствую-
щим органам принять норма-
тивный документ хотя бы на 
2017 год, согласно которому 
разрешалось бы администра-
циям районов полномасштаб-
но формировать списки членов 
ЖСПК из числа нуждающихся в 
улучшении жилищных условий, 
у которых имеются в наличии 
собственные средства для опла-
ты полной стоимости квартиры, 
без оглядки на их очередность. 
В этом процессе обязательно 
должны быть задействованы 
граждане, состоящие на очереди 
во всех списках без исключения: 
многодетные, имеющие в семье 
инвалида и т. д. 

Думаю, что президент под-
держал бы такое предложение…

Андрей ПРОКОПЧУК, 
пенсионер.

Минск.

КАЛОНКА АЛеСЯ НЯЎВеСЯ

…А пры жыцці 
нешчаслівым і заяц 

бывае куслівым
У сталічным мікрараёне “Чыжоўка” 50-гадовая жан-

чына ўкусіла за руку кантралёра, калі той спрабаваў спаг-
наць штраф за безбілетны праезд у тралейбусе.

Усе мы ведаем пра гэта:
Бабулі, дзеўкі і хлапцы
Парою ездзяць без білета,
Яны – так званыя зайцы.
На іх палююць кантралёры
Як на зайцоў і сапраўды.
Калі патрапіцца каторы,
Не мінаваць яму бяды.
І хоць прыкідвайся тупіцай
Або ад страху верашчы,
Ды іх не змусіш адступіцца –
Учэпяцца, нібы кляшчы.
Памкнешся вырвацца 

праз дзверы –
Зграбуць тваю кашулю 

ў жмут,
А потым міліцыянеры
Па іх наводцы тут як тут.
Аднак развітвацца 

з грашыма
Нікому, так сказаць, 

не ў масць.
Адна зайчыха парашыла,

Што нізавошта не аддасць.
Супраціўлялася да змору,
Адчайна, жорстка, як магла:
У кумпал біла кантралёру,
Брыкала ў пах яе нага.
Але ў кабет не тая сіла,
Яны слабейшыя ўтрая.
Таму ад роспачы ўкусіла,
Як недабітая змяя.
Сенсацыя? 

Прызнаем шчыра:
Усё якраз наадварот,
На кантралёраў пасажыры
Зазвычай “разяўляюць рот”.
Хіба ж у нас народ багаты?
Цяпер нішчымны час такі, 
Што да наступнае зарплаты
Капейкі лічаць бедакі.
Дык і куслівых – да халеры.
Таму скажу напрыканцы:
Ваўкі, сабакі і пантэры
У нас цяпер, а не зайцы. 

«Свайго не аддам,  
усё – папалам!»

У Дубровенскім раёне мужчына вырашыў раздзяліць 
сумесна нажытую з жонкай маёмасць папалам у літаральным 
сэнсе – разрэзаў бензапілой. Жонка паспела схапіць дзя-
цей і збегчы да суседкі. Супраць мужчыны ўзбуджана 
крымінальная справа. 
Бывае так, 

што шлюб – няўдалы.
Нямала гэтаму прычын.
Таму здараюцца скандалы,
З крывавай бойкаю прычым.
На жаль, і ў той 

сямейнай пары
Благі жыцця сумесны плён:
Яна – з падцёкамі на твары,
Азызлы ад запояў – ён.
Як кулаком у раз чарговы
Закрыў мужчына 

жонцы рот,
Заместа слёз 
Пачуў ён словы:
– Абрыдла мне трываць! 

Развод!
Каб брыдкіх слоў 

не чулі дзеткі
(Мог ўляпіць 

яшчэ й пад дых),
Жанчына збегла да суседкі,
З сабою прыхапіўшы іх.
А ён падумаў: 

“Пры разводзе
Маёмасць дзеляць папалам.
Пакарысталася – і годзе,
Свайго нічога не аддам.

Распалавіню ўсё дабро я –
Не дасталося ёй абы!”
Бензапіла, рашыў ён, – зброя
Найлепшая для той дзяльбы.
Апілак жоўтыя зярняткі
Ляцелі градам з-пад пілы,
Калі крамсаў – і анігадкі! –
І табурэткі, і сталы,
І шафы з вопраткай, і ложкі,
Затым дайшоў да дываноў…
Стаміўся. 

Адпачыўшы трошкі,
Ён прыступіў да працы зноў.
Усё разрэзаў, што магчыма:
Палова тут, палова – там.
Прычым па сутнасці 

мужчына
Свой лёс разрэзаў папалам:
Адна палова мінавала,
І ў ёй вялікіх бед няма,
А вось другая – як навала,
Бо там, наперадзе, турма…

* * *
Чамусьці я падумаў гэтак:
А што, каб жонка не змагла
Дзяцей забраць?
Няўжо і дзетак
Парэзала б бензапіла?..



На вопросы читателей 
«Народной Воли» отвечает 
юрист правозащитного  
центра «Правовая помощь 
населению» (Киев, Украина) 
Анатолий ПОПОВ.

КОЛОНКА ЮРИСТАЗ ПеРШЫХ ВУСНАЎ
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Р о З Г А л А С л ю С т э Р к А

НеСТАНДАРТ

Беларуская 
мова  

кітаянкі
Іньлін ІЖАН вучыцца ў магістратуры 

Полацкага ўніверсітэта.
Сваімі ўражаннямі пра Беларусь  

яна падзялілася з «Народнай Воляй».
– Я вучуся на гісторыка-

філалагічным факультэ-
це, – расказвае ўраджэнка 
Кітая. – Літаратура, 
з якой прыходзіцца 
працаваць, нярэдка 
напісана па-беларуску. 
Першапачаткова знаёмства 
з вашай мовай было звязана 
з вучобай, але пазней я 
зацікавілася і палюбіла яе. 

– Як даўно вы ў Беларусі?
– Я прыехала восенню 

мінулага года па студэнцкай 
праграме абмену. У сябе на 
радзіме вывучала рускую 
мову і літаратуру. Атрымала 
дыплом і вырашыла працяг-
нуць адукацыю. У Беларусь 
прыехала з гарадской акругі 
Наньтун. Гэта амаль тысяча 
кіламетраў ад Пекіна.

Полацк і Наваполацк – 
спакойныя і ўтульныя гара-
ды. Пакуль мне найбольш 
запомнілася беларуская зіма.

– вы жывяце ў 
інтэрнаце?

– Так. У мяне добрыя 
ўмовы. У кітайскіх 
студэнцкіх інтэрнатах цес-
на: у некаторых пакоях 
пражываюць па 4 чалавекі. 
Наогул, я заўважыла, што 
пакоі ў інтэрнаце ПДУ не 
перапоўнены.

– Са студэнтамі маеце 
зносіны?

– Так, мы часта слуха-
ем музыку разам. У мяне 
ёсць сяброўка, якая першы 

раз прыгатавала для мяне 
дранікі. Гэта вельмі смачная 
страва.

Некаторыя просяць 
дапамагчы з вывучэннем 
кітайскай мовы. Беларускія 
студэнты вельмі актыўныя, 
але ў той жа час сур’ёзныя і 
рэдка смяюцца.

– Як вам цэны ў 
беларускіх крамах?

– Не скажу, што яны 
занадта адрозніваюцца ад 
кітайскіх. Кошты прадуктаў 
падобныя. У вас вялікі асар-
тымент, але некаторых відаў 
капусты ці грыбоў мне не 
хапае. 

Калі хочацца паабедаць 
па-беларуску –  іду ў стало-
вую. У інтэрнаце ў асноўным 
гатую кітайскую ежу.

– вы атрымліваеце 
стыпендыю?

– 250 рублёў. Таксама 
дапамагаюць бацькі. Яны 
працуюць на заводзе.

– Якое ўражанне 
склалася пра Беларусь за 
паўгода?

– Самае галоўнае ў 
любой краіне – гэта людзі. 
Беларусы – вельмі прыязныя. 
Я адчуваю сябе тут добра. 
Калі звярталася да мінакоў, 
каб спытаць дарогу, то мне 
ветліва падказвалі.

М н о г і м  м а і м 
суайчыннікам таксама 
падабаецца ваша краіна. 
Заўважыла, што белару-

сы яшчэ чытаюць кнігі ў 
транспарце, на вуліцы… 
У нас такога ўжо няма: 
выкарыстоўваюцца толькі 
тэлефоны, планшэты для 
праглядаў відэа ці гульняў. 

Здзівілі і некаторыя 
іншыя моманты...

– Якія менавіта?
– Беларускія дзяўчаты 

кожны дзень карыстаюцца 
касметыкай. У кітаянак няма 
звычкі рабіць гэта так часта.

Ежа ў вас падаецца 
кожнаму, ужо раскладзеная 
па талерках. Мы такса-
ма абедаем або вячэраем  
разам, але на стале адзін 
вялікі посуд на ўсіх і кожны 
бярэ сабе на талерку колькі 
хоча. Дарэчы, кухня нашай 
краіны ў Беларусі нядрэн-
ная: мы з сябрамі аднойчы 
заходзілі ў кітайскі рэстаран 
у Віцебску – мне вельмі спа-
дабалася.

Адзінае, што мне не 
зразумела да гэтага часу: 
чаму беларусы не гавораць 
на роднай мове?! Цяжка 
сустрэць мінака, які адкажа 
па-беларуску. Чаму так адбы-
ваецца?

– Па розных прычынах: 
адны саромеюцца, іншыя не 
хочуць ці не ведаюць мовы.

– Дзіўна…
– А як у вас з беларускай 

цяпер?
– Пакуль я чытаю толькі 

літаратуру па спецыяльнасці, 

але ў будучыні абавязкова 
пазнаёмлюся з беларускай 
класікай. Таксама наведваю 
сустрэчы праекта «Жывая 
мова», дзе вывучаюць мову 
і размаўляюць па-беларуску. 
Я пакуль не ўсё разумею, 
але абавязкова вывучу вашу 
мову.

– вахцёр інтэрната рас-
павяла, што калі раніцай 
вы сыходзіце на заняткі, то 
заўсёды звяртаецеся да яе 
па-беларуску і кажаце: «Да 
пабачэння».

– (Смяецца.) Гэта так.
– Застацца ў Беларусі 

пасля вучобы не думалі?
– Пакуль не магу нічога 

сказаць. Наперадзе яшчэ 
паўтара года вучобы. І так 
далёка я не загадваю. У Кітаі 
мала ведаюць пра Беларусь. 
У нашых універсітэтах ёсць 
факультэты рускай мовы, а 
беларускай няма. Таму маг-
чымасць вывучаць яе тут для 
мяне вельмі важная. Хоць, 
як мы ўжо казалі, яе рэдка 
можна пачуць. Але я стара-
юся гутарыць па-беларуску з 
выкладчыкамі і сябрамі.

Кажуць, што заро-
бак выкладчыка ў Беларусі 
невысокі. Я не скажу даклад-
ную суму ў Кітаі цяпер, але 
прафесія настаўніка мае 
высокі статус у нашым гра-
мадстве. Яна карыстаецца 
павагай.

Раман ВАСЮКОВІЧ. 

Решает банк
Мы с женой ждем третьего ребенка и хотим 

построить новую квартиру (в наследство мне оста-
лось жилье, но большой семье в нем тесно). Я являюсь 
поручителем у человека, который не платит за кре-
дит. В этой связи ко мне приходят судебные исполни-
тели и описывают имущество. Можем ли мы в таких 
условиях взять льготный кредит на покупку жилья 
(скоро наша семья будем многодетной)?

Андрей иВАНОВ, Минск.

Договор поручительства с 
Вами  заключен для обеспече-
ния обязательства по кредит-
ному договору. Согласно п.1 
ст.343 ГК Республики Беларусь 
при неисполнении или ненад-
лежащем исполнении обе-
спеченного поручительством 
обязательства поручитель и 
должник отвечают перед кре-
дитором солидарно. Банк име-
ет право предъявить иск и к 
должнику, и к поручителю. В 
дальнейшем, если поручитель 
полностью погашает сумму 
задолженности перед банком, 
он имеет право предъявить 

иск к должнику  в том объ-
еме, в котором он удовлетво-
рил требования кредитора. 
Поручитель также вправе тре-
бовать от должника уплаты 
процентов на сумму, выплачен-
ную кредитору, и возмещения 
иных убытков, понесенных в 
связи с ответственностью за 
должника (п.1 ст.345 ГК).

Что касается оформле-
ния кредитного договора на 
покупку или строительство 
жилья, необходимо обра-
титься в банк. Выдать или не 
выдать Вам кредит решает 
банк.

Все зависит от прописки…
У мамы скоро состоится суд по взысканию алимен-

тов с бывшего мужа. Ей известно, что он задолжал 
как предприниматель почти 640 млн неденоминиро-
ванных рублей.  Из известного нам имущества у него 
есть  3-этажный коттедж площадью 150  кв.метров. 
Можно ли в данном процессе ходатайствовать об аре-
сте и продаже этого коттеджа в счет погашения дол-
га, так как этот коттедж превышает норму жилой  
площади?

Екатерина РОМАНОВиЧ, Гомель.

В Приложении №1 к 
Гражданско-процессуальному 
кодексу  Республики Беларусь 
указан перечень имуще-
ства, на которое не может 
быть обращено взыскание по 
исполнительным документам. 
К такому имуществу законо-
датель относит и жилой дом с 
хозяйственными постройками 
или отдельные его части либо 
квартиру, если должник и его 

семья постоянно в нем (в ней) 
проживают. Но если выяснит-
ся, что жилой дом не являет-
ся местом постоянного места 
жительства должника с чле-
нами его семьи или дом рас-
положен на территории садо-
водческого товарищества, а у 
должника имеется, к примеру, 
квартира, где он постоянно 
проживает, то на такой дом 
можно наложить взыскание.

Просите арендное жилье 
включить в социальное 

Мою мать лишили родительских прав. На тот 
момент я обучалась в Минске и находилась под опекой 
учебного заведения (колледжа). На данный момент 
я совершеннолетняя и не имею собственного жилья. 
Прописана в деревне в доме, который был признан  
непригодным для проживания. 

Какие права на строительство либо получения 
жилья я имею и в какой области РБ? Обращалась 
в Логойский райисполком, на что получала ответ, 
что у них нет мест в общежитии и нет социального 
жилья, которое должны были мне предоставить еще 
в мои 18 лет. Недавно мне предложили арендное жилье. 
Соглашаться ли мне на него? Какие привилегии я поте-
ряю? И каков будет итог в случае моего отказа от 
этого жилья?

Анастасия БУЙКО, Логойский район.

Правом на получение 
жилого помещения соци-
ального пользования имеют 
дети-сироты и дети, остав-
шиеся без попечения родите-
лей, если они состоят на учете 
нуждающихся в улучшении 
жилищных условий (ст.111 
ЖК Республики Беларусь). Из 
Вашего письма не понятно, 
стали ли Вы на учет для полу-
чения социального жилья. 
Если да, то Вам обязаны пре-
доставить помещение соци-
ального пользования, а не 
арендное жилье.

Отсутствие в городе жилых 
помещений социального поль-
зования не является основани-
ем для того, чтобы предлагать 
Вам заключить договор ком-
мерческого найма. Вы можете 
на это согласиться, но тогда 

Вас снимут с учета нуждаю-
щихся в улучшении жилищных 
условий, а следовательно, пра-
во на предоставление жилого 
помещения социального поль-
зования Вы утратите.

Если Вам предлагают 
арендное жилье, которое име-
ется в наличии на территории 
Вашего района, советую напи-
сать заявление в райисполком 
с просьбой вынесения реше-
ния о включении данного 
жилого помещения в состав 
помещений социального 
пользования с последующим 
предоставлением Вам данно-
го жилого помещения. Такое 
право предоставлено местным 
исполнительным и распоряди-
тельным органам на основа-
нии п.1 ст.110 ЖК Республики 
Беларусь.

СОРАМ!

У лагойскіх 
чыноўнікаў  

не знайшлося грошай 
на ўшанаванне 

памяці Ніла Гілевіча
У чэрвені 2016 года беларус Сяргей БАХУН 

звярнуўся ў Лагойскі раённы Савет дэпутатаў  
з прапановай ушанаваць памяць пра народнага паэта 

Беларусі Ніла Гілевіча, 
 які нарадзіўся ў тутэйшай вёсцы Слабада.

– Я рэкамендаваў 
чыноўнікам назваць адну з 
вуліц і мясцовых бібліятэк 
у гонар славутага земляка, – 
распавядае Сяржук “Народнай 
Волі”. – Мне неўзабаве далі 
пісьмовы адказ: маўляў, ваша 
прапанова была разгледжана 
на сесіі райсавета дэпутатаў 
і прынята рашэнне вынесці  
дадзенае пытанне на грамадскае 
абмеркаванне. Я падзякаваў і 
папрасіў папярэдзіць, калі будзе 
адбывацца грамадскае абмерка-
ванне. Мне пісьмова паабяцалі: 
загадзя паведамім. І пасля гэта-
га – цішыня. 

Прайшло больш за паўгода 
і, не атрымаўшы абяцанай 
інфармацыі аб месцы, даце 
і часе абмеркаванняў, я зноў 
звярнуўся ў Лагойскі раённы 
Савет дэпутатаў. На гэты раз 
атрымаў адказ, што мая прапа-
нова не можа быць задаволе-
на, бо “на цяперашні час мера-
прыемствы па фарміраванні 
жылой сядзібнай і шмат-
кватэрнай забудовы ў раёне 
завершаны, найменні вулічнай 
і дарожнай сеткі прыве- 
дзены ў норму”, а перайме-
наваць ужо існуючую вуліцу 
немагчыма з-за адсутнасці 
фінансавых сродкаў. Таксама 
мне паведамілі пра тое, што 
пытаннямі надання ўласных 
імён дзяржаўным установам 

займаецца Савет міністраў, 
а Лагойскі раённы Савет 
дэпутатаў не надзелены такімі 
паўнамоцтвамі, таму надаць 
назву адной з бібліятэк такса-
ма немагчыма.

Я тады звярнуўся ў Мінскі 
абласны Савет дэпутатаў. 
Па-першае, мне не зразуме-
ла: чаму мяне не папярэдзілі 
пра дзень, калі адбываліся 
грамадскія абмеркаванні па 
гэтым пытанні? Калі слуханні 
адмянілі, чаму мне пра гэта 
не паведамілі? Па-другое, 
запытаўся, чаму нельга 
знайсці сродкі на ўшавананне 
памяці народнага паэта 
Беларусі. Тым больш гэта не 
такія і вялікія грошы. А калі 
ўжо сапраўды так цяжка з 
фінансамі, то ў гонар народ-
нага паэта мы маглі б сабраць 
сродкі на перайменаванне 
вуліцы народнай талакой. 

Мне крыўдна, што ў 
лагойскіх улад няма сродкаў 
на такую годную справу. 

Ці спадзяюся я на 
станоўчае вырашэнне пытан-
ня? Надзея жыве доўга... 
Невялікае спадзяванне ёсць, 
але пры гэтым я разумею, што 
хутчэй за ўсё мне адмовяць. 
У любым выпадку грамадства 
павінна ведаць, як у Лагойску 
ставяцца да свайго Вялікага 
земляка.

За ўсю гісторыю ў Беларусі было толькі восем народных 
паэтаў: Янка Купала, Якуб Колас, Пятрусь Броўка, Аркадзь 
Куляшоў, Максім Танк, Пімен Панчанка, Ніл Гілевіч і Рыгор 
Барадулін.

Ніводнага з іх няма ў жывых.
Марына КОКТЫШ.

ДАРЭчЫ

АКЦЫЯ

Грошы на беларускі «Ціхі Дон»
Вядомы беларускі гісторык Ігар Мельнікаў распачаў кампанію па збору 

сродкаў на выданне ўспамінаў беларуса Паўла Нічыпарука – салдата Арміі 
Андэрса, удзельніка баёў з нацыстамі ў Італіі падчас Другой сусветнай вайны. 

– Безумоўна, кожны з 
нас чытаў раман-эпапею 
Міхаіла Аляксандравіча 
Шолахава “Ціхі Дон”, – 
кажа Ігар Мельнікаў. – 
Трагедыя Рыгора Мелехава 
не пакінула абыякавым 
ніводнага чалавека. Аднак 
такіх твораў можна было 
б напісаць тысячы, калі 
б кожны, хто перажыў 
выпрабаванні ХХ стагоддзя, 
пазней апісаў іх у якасці 
мемуараў. Беларус Павал 
Каленікавіч Нічыпарук 
такія ўспаміны пакінуў, і яго 
жыццё – лепшая ілюстрацыя 
таго, праз якія цяжкія 
выпрабаванні давялося 
прайсці жыхарам Беларусі 
падчас Другой сусветнай 
вайны. 

Напрыканцы савецкай 
эпохі мемуары Нічыпарука 
былі ў кроку ад таго, каб 
пабачыць свет. У часы 
перабудовы, у 1989 годзе, 
рукапіс трапіў да Васіля 
Быкава. Прачытаўшы іх, 
Васіль Уладзіміравіч напісаў 
аўтару: “Я прачытаў Вашыя 
мемуары. Несумненна, яны 
заслугоўваюць увагі. Трэба 

іх выдаць. Дзеля гэтага 
Вам трэба звярнуцца ў 
выдавецтва ў Мінску ці 
ў Маскве (напрыклад, у 
выдавецтва “Беларусь”), якое 
выдае падобнага кшталту 
літаратуру, і прадставіць 
туды два экзэмпляры 
рукапісу. Справа гэтая 
працяглая, таму трэба 
пачынаць, не губляючы часу. 
Жадаю Вам поспехаў!” Аднак 
тады мемуары так і не былі 
апублікаваны: разваліўся 
Савецкі Саюз, адраджалася 
незалежная Беларусь. Доўгія 
дзесяцігоддзі ўспаміны 
салдата ляжалі і чакалі 
свайго даследчыка. А потым 
трапілі ў рукі гісторыка Ігара 
Мельнікава. Напрыканцы 
мінулага года на выставе 
ў Брэсце “Беларусы ў 
Войску Польскім” да Ігара 
Мельнікава звярнуліся 
мясцовыя журналісты: 
маўляў, родныя перадалі 
ўспаміны салдата Арміі 
Анд эр с а  б еларус а 
Нічыпарука, а мы не ведаем, 
што з імі рабіць.

– З першых старонак 
было зразумела, што гэта 

найцікавейшы матэрыял, – 
кажа Ігар Мельнікаў. – І я 
набыў мемуары.

Павал Каленікавіч 
Нічыпарук нарадзіўся ў 
жніўні 1902 г. на хутары 
Жардзечна ў Брэсцкай 
вобласці. У лютым 1941 г. яго 
арыштавалі і накіравалі ў 
лагер ГУЛАГа ў Свярдлоўскай 
вобласці. У 1942 г. беларус 
аказаўся ў Арміі Андэрса і 
ў яе складзе ўдзельнічаў у 
баях з нацыстамі ў Італіі. 
У 1948 г. Нічыпарук паехаў 
у ЗША, дзе і пражыў да 
самай смерці. У нататках, 
надрукаваных на машынцы 
на маленькіх, “амерыканскіх”, 
аркушах паперы, ёсць усё: 
цяжкая сялянская праца, 
нечалавечыя ўмовы савецкіх 
турмаў і ГУЛАГа, фронт і 
баі з нацыстамі, расстанне 
з сям’ёй і жыццё ў эміграцыі. 
А яшчэ – вялікая настальгія 
па роднай Беларусі… Пра 
гераізм беларускіх жаўнераў 
Другога польскага корпусу, на 
доўгі час забыліся, на Радзіме 
пра іх амаль не ўспаміналі. 
І толькі зараз, калі тых 
ветэранаў Другой сусветнай 

ужо няма з намі, праўда пра 
іх жыццё і выпрабаванні, 
праз якія яны прайшлі, 
становіцца здабыткам 
беларускай грамадскасці.

Збор сродкаў на выданне 
ўнікальных успамінаў 
Паўла Нічыпарука “Адысея 
палешука” адбываецца 
на краўдфандынгавай 
пляцоўцы “Вулей”. Кожны, 
хто жадае падтрымаць 
праект і атрымаць гэтую 
цікавую кнігу, можа зайсці 
па спасылцы http://ulej.
b y / p r o j e c t ? i d = 1 1 7 7 2 3 
на старонку праекта і 
падтрымаць яго. “Усе 
спонсары, нягледзячы на суму 
ўдзелу ў падтрымцы выдання 
кнігі “Адысея палешука”, 
будуць узгаданы на 
старонках новага выдання, 
– кажа Ігар Мельнікаў. – 
Спадзяюся, што разам у нас 
атрымаецца рэалізаваць 
гэтую цікавую і вельмі 
карысную для беларускага 
грамадства справу”.

Марыя ЭЙСМАНТ.

АНШЛАг

Маэстро Юстус Франц, любимец Европы
Годовая концертная афиша 

Белгосфилармонии не блещет извест-
ными фамилиями ярких испол-
нителей-гастролеров. К счастью, 
в апреле у лучшего оркестра стра-
ны – Государственного академиче-
ского симфонического оркестра 
Республики Беларусь – 90-летний 
юбилей. Дата обязывает. И оркестр, 
судя по ближайшим программам и 
именам знаменитых европейских 
солистов на афишах, готов к ней, 
как никогда. По-хорошему, к такому 
яркому событию стоило бы вообще 
построить в столице новый концерт-
ный зал. Ну, право, не все же в стра-
не у нас болеют хоккеем. По-моему, 
минчане давно заслужили свой Дом 
музыки с хорошей акустикой – и что-

бы тоже настоящий дворец. Потому 
что здание Белгосфилармонии, 
которое задумывалось когда-то как 
Дом культуры камвольного комби-
ната, даже после нескольких ремон-
тов несет на себе родовой отпечаток 
вторичности. Нет в его архитекту-
ре изящества, нет размаха… Да еще 
этот бледно-зеленый (салатовый, как 
говорят в народе) цвет стен в фойе… 
Такая тщательно замаскированная 
провинция. 

 Но дух дышит, где хочет, даже в 
салатовых стенах. В последнее деся-
тилетие в исполнительском искус-
стве Беларуси настоящий ренессанс. 
Выросло новое блестящее поколение 
музыкантов. Буквально на глазах 
омолодилась также и публика, она 

жадно внимает, восхищается, пусть 
даже и аплодирует невпопад. Главное, 
что по-настоящему любит класси-
ческую музыку. Концерты симфо-
нического оркестра под управлени-
ем народного артиста Александра 
Анисимова проходят с аншлагом. 
Хотя коллектив и его художествен-
ный руководитель держат очень 
высокую профессиональную планку 
и массовости дешевыми способа-
ми не добиваются. Сезон насыщен 
сложными программами, с коллекти-
вом регулярно выступают известные 
солисты. Но человек, который при-
едет к нам через день, – настоящая 
мегазвезда.

30 марта на Большой сцене 
филармонии государственный сим-

фонический оркестр будет выступать 
под управлением маэстро Юстуса 
Франца, одного из самых попу-
лярных и востребованных немец-
ких дирижеров во всем мире. Это 
настоящее культурное событие года. 
Ю.Франц – создатель всемирно 
известного Шлезвиг-Гольштейнского 
музыкального фестиваля, основатель 
«Оркестра наций». Его исполнитель-
ство отличается отменным вкусом 
и величайшим профессионализ-
мом. Конечно, появлением в Минске 
такой персоны мы обязаны маэстро 
Анисимову, его личным связям с 
Юстусом Францем.

– Маэстро Франц – давний 
любимец Европы, а сейчас и Азии. 
Ему рукоплещут, его обожают. Он 

вообще воплощение позитива: улыб-
чивый, контактный, – рассказал 
Александр Михайлович. – Но загад-
ка, откуда у него берутся силы, кроме 
музыки, заниматься политикой, нау-
кой, медициной, спортом? Я иногда 
думаю: откуда он, из какой эпохи – 
Возрождения, античности? А может, 
напротив, из будущего XXXI века?

Вопрос повис в воздухе. И ответ, 
наверное, будет после концерта – 
причем у каждого свой. Главное – не 
разминуться с Юстусом в вечности.

Виктория ДРОЗД.

ДЛЯ ВЯСёЛАЙ КАМПАНІІ

2 разы

Ой, ляцелі гусі з броду
Словы і музыка народныя

Ой, ляцелі гусі з броду, 
Скалацілі ў рэчцы воду. 

 Пакуль вада чыста стала, 
 Я з Раманам пастаяла. 

– Раман, Раман, Раманіку, 
Пусці мяне дадаміку. 

 Я не родну маці маю,  
 Будзе біці, добра знаю. 

Будзе біці, шчэ й караці,
Яшчэ й шэльмай называці.

 – Дзе ты, шэльма, валачылась, 
 Што й вячора ўжо зварылась.

– Табе, маці, прызнаюся, 
Што з Раманам кахаюся. 

 Ён высокі, а я нізка –  
 Будзе пара вельмі блізка.

Ён чарнявы, я бялява –
Будзе пара кучарава.

 Ён багаты, а я бедна – 
 Будзе пара адпаведна.

Ой, ляцелі гусі з броду, 
Скалацілі ў рэчцы воду.

}

2 разы}

2 разы}

2 разы}

2 разы}

Аляксей ГРЫшЫН:

 «Хачу 
адкрыць 

сваю школу»
Алімпійскі чэмпіён па фрыстайле распавёў  

“Народнай Волі”, чым ён займаецца пасля таго,  
як сышоў з вялікага спорту.

Аляксей ГРышыН увайшоў 
у гісторыю беларускага спорту 
як першы алімпійскі чэмпіён 
зімовых Гульняў. Трыумфальнае 
выступленне фрыстайліста на 
Алімпіядзе-2010 у Ванкуверы 
балельшчыкі будуць помніць доўга. 
Але першы алімпійскі медаль 
– “бронзу” – ён здабыў яшчэ ў  
2002 годзе ў Солт-Лейк-Сіці. Акрамя 
гэтага, на рахунку фрыстайліста 
тры медалі сусветнага першынства і 
шматлікія перамогі на этапах Кубка 
свету.

Пасля Гульняў-2014 у Сочы, 
падчас якіх Аляксею Грышыну 
не ўдалося нават трапіць у фінал, 
спартсмен вырашыў павесіць лыжы 
на цвік…

– Чым зараз займаюся? – 
перапытвае былы спартсмен. – У 
асноўным прыходжу ў сябе пасля 
жыцця ў вялікім спорце. Аднаўляю 
сілы, да гэтага часу даводзіцца 
лячыць спіну і калені…

– Прафесійныя хваробы 
фрыстайлістаў?

– Так, пастаянныя прызямленні, 
падзенні, кампрэсійныя ўдары 
– яны ўвесь час нагадваюць пра 
сябе. Усё гэта, безумоўна, выходзіць 
бокам. Медалі, слава, узнагароды і 
прэміі ўжо забыты, на парадку дня 
– паходы па дактарах. Але ж ніхто 
ніколі не ўтойваў, што фрыстайл 
– гэта від спорту з групы рызыкі. 
Таму, як кажуць, ведала котка, якую 
каўбасу ела.

– вам гэтую “каўбасу” бацькі 
падклалі?

– Натуральна. У малым 
узросце я яшчэ быў не настолькі 
самастойны, каб прымаць нейкія 
ўласныя рашэнні па выбары віду 
спорту. Да таго ж фрыстайл з’явіўся 
не адразу. Спачатку быў балет, а 
потым ужо акрабатыка. Але і самі 
бацькі добра не ведалі, што такое 
фрыстайл. Скача сын на батуце – і 
няхай скача. Маўляў, ужо нядрэнна, 
што не цягаецца без справы па 
вуліцы.

– Сёння вы параілі б 
іншым бацькам аддаваць 
сваіх дзяцей займацца такім 
траўманебяспечным відам спорту, 
як фрыстайл?

– А гэта гледзячы па тым, 
для чаго аддаваць. Каб прыйсці 
і, прабачце, проста пабалдзець 
– тады не мае сэнсу. Таму што ад 
гэтага нікому не будзе карысці. 
Калі ж падысці да справы сур’ёзна, 
паставіць мэту і ісці да яе, то чаму б і 
не? А траўмы, дарэчы, практычна ва 
ўсіх відах спорту можна атрымаць.

– Адным словам, спорт у абмен 
на здароўе… 

– У пэўным сэнсе згодны з вамі, 
але, калі кіравацца такой логікай, то 
лепш наогул з дому ўсё жыццё не 
выходзіць. Так будзе бяспечней.

– Беларускі фрыстайліст 
Дзмітрый Рак у 2006 годзе атрымаў 
траўму, ад якой не ачомаўся да 
гэтага часу. Наведваецеся да яго?

– Я зараз вельмі шмат часу 
праводжу ў раз’ездах, таму, на сорам, 
наведацца ўсё не выпадае. Але ж ад 
сваіх таварышаў па спорце ведаю, 
што Дзіма аднаўляецца, хаця вельмі 
марудна. Ён ходзіць, размаўляе, 
піша, але, відаць, засталася тая ж 
праблема “кароткай памяці”, калі 
чалавек добра памятае, напрыклад, 
што было дзесяць гадоў таму, але 
забывае размову, якая адбылася 
толькі што. Вы ж разумееце: адна 
справа – аднаўляцца ў Мінску, і зусім 
іншая – калі б было фінансаванне і 
можна было пастаянна адпраўляць 
Дзіму на рэабілітацыю ў замежныя 
спецыялізаваныя клінікі. На жаль, 
такой магчымасці няма.

– На ваш погляд, ад такога 
падзення, што здарылася з 
Дзмітрыем Ракам у кітаі, ніхто з 
фрыстайлістаў не застрахаваны?

– Абсалютна ніхто, гэта магло 
здарыцца з кожным. Іншая справа, 
што Дзіма ўжо ў першы дзень 
трэніроўкі атрымаў мікратраўму. 
Ён гэта адчуваў, бачылі гэта і 
мы. Не выключана, ужо тады 
было страсенне мазгоў. Магчыма, 
яму тады трэба было змірыцца з 
сітуацыяй і не ўдзельнічаць у 
старце. Але ж вы разумееце, што 
ўсе мы – максімалісты, а таму часам 
хочацца больш, больш і больш…

– Наколькі вядома, вы пасля 
сыходу з вялікага спорту заняліся 
бізнесам. Як атрымліваецца?

– Марудна, але ўпэўнена 

рухаемся наперад. Па вялікім 
рахунку, гэтак жа, як і ў спорце. 
І калі ёсць хоць маленькія крокі 
наперад, то гэта ўжо вынік.

– чым займаецца ваша фірма?
– Будаўнічым бізнесам.
– А што з планамі наконт 

уласнай спартыўнай школы?
– Іх ніхто не адмяняў, хачу 

адкрыць школу па фрыстайле, якая 
насіла б маё імя. Праект, безумоўна, 
няпросты, але ўпэўнены, што пры 
жаданні можна зрабіць усё. Сказаць 
“цяжка” – гэта адно, сказаць 
“немагчыма” – зусім іншае. Буду 
спрабаваць… Патрэбны грошы, 
вялікае памяшканне, праект залы, 
якая падыходзіла б для заняткаў. 
Я збіраюся наогул рабіць упор 
на юных спартсменаў, якіх буду 
рыхтаваць для зборнай.

– вядомы беларускі гімнаст 
віталь шчэрба, які адкрыў 
сваю гімнастычную школу ў 
Амерыцы, распавядаў мне, што 
большасць бацькоў прыводзіць 
да яго сваіх дзяцей зусім не для 
таго, каб тыя затым патрапілі ў 
нейкую зборную, а проста для 
агульнафізічнага развіцця…

– Калі камусьці не падабаецца 
від спорту альбо нехта баіцца атры-
маць траўму, то, натуральна, дзіця 
зможа займацца, каб атрымаць тое 
ж самае агульнафізічнае развіццё. 
Сфарміраваць фізічную форму, весты-
булярны апарат… Усё гэта мы зможам 
даць без планаў на алімпійскія медалі 

і трайное сальта з чатырма вінтамі.
– У вас будуць платныя групы?
– А хто пойдзе ў платную 

школу Аляксея Грышына, калі ў 
нас ёсць бясплатная дзяржаўная 
падрыхтоўка фрыстайлістаў? 
Акупляцца збіраемся за кошт іншага 
– можна адкрыць трэнажорную 
залу, нешта яшчэ.

– калі плануеце ажыццявіць 
свой праект?

– Як кажуць, галоўнае, каб 
нашы жаданні супадалі з нашымі 
магчымасцямі. Адно магу сказаць: 
сур’ёзна займацца гэтай справай 
пачну праз год.

– Аляксей, а што для вас было 
складаней за ўсё ў бізнесе пасля 
таго, як пакінулі спорт?

– Перажыць пераходны перы-
яд, хаця зараз ужо поўнасцю 
пераключыўся на ішую сферу 
дзейнасці.

– Можа быць, час ад часу 
яшчэ забіраецеся на трамплін, каб 
успомніць лепшыя спартыўныя 
гады?

– Калі я забяруся на трамплін, 
то ў мяне адразу “выскачаць” усе 
старыя хваробы. Мяне і так кожны 
дзень спіна непакоіць. І чамусьці 
па начах альбо пад раніцу. Таму 
лішні раз рызыкаваць і даваць 
дадатковую нагрузку на хрыбет 
– гэта было б проста дзіцячым 
глупствам. Спорт для мяне – гэта 
ўжо мінулы этап…

Алесь СІВЫ.

НОВЫЯ ІМёНЫ

Андрэй  
ХЛЕБАСОЛАў:
«Зоркі  
трэба 

даставаць…»
Бацька 18-гадовага беларускага 

форварда распавёў  
“Народнай Волі”,  

як яго сын  патрапіў  
у футбольную акадэмію 

 іспанскага клуба “Левантэ”.

Днямі Tribuna.com 
паведаміла: “18-гадовы 
беларускі форвард Міраслаў 
Хлебасолаў пацвердзіў 
інфармацыю пра тое, што 
ён падпісаў прафесійны 
кантракт з «Левантэ». 

Раней паведамлялася аб 
тым, што Міраслаў навуча-
ецца ў акадэміі іспанскага клу-
ба з 2015 года. Па дасягненні 
18-гадовага ўзросту бела-
рус атрымаў магчымасць 
падпісаць прафесійны кан-
тракт”.

– Больш правільна 
ўсё-такі сказаць, што сын 
падпісаў на паўтара года 
аматарскі кантракт, а не 
прафесійны, – удакладняе мне 
бацька футбаліста Андрэй 
ХЛЕБАСОЛАЎ. – Але зараз 
ён ужо мае права гуляць у 
афіцыйных матчах за дублёраў 
“Левантэ”. Адначасова 
Міраслаў навучаецца ў 
футбольнай акадэміі гэтага ж 
клуба.

– Футбольная акадэмія – 
гэта гучыць…

– У Іспаніі пры клубах 
шмат такіх устаноў, яны 
нагадваюць нашы вучылішчы 
алімпійскага рэзерву, калі 
спартсмены там і жывуць, і 
вучацца ў школе, і займаюцца 
спортам. Адным словам, вось 
ужо амаль два гады гэтае 
месца для Міраслава стала 
другім домам. Дарэчы, такія 
акадэміі сталі ствараць ужо і 
некаторыя беларускія клубы, 
так што рухаемся ўслед 
за астатнім прагрэсіўным 
футбольным светам.

– Як Міраслаў наогул 
патрапіў у іспанію?

– У пэўным сэнсе гэта 
была выпадковасць. Агент 
паведаміў, што ў сына ёсць 
магчымасць паехаць на 
стажыроўку ў “Левантэ”, 
якую можа арганізаваць адна 
жанчына, што  нарадзілася ў 
нашых родных Баранавічах, 
але затым пераехала жыць 
у Іспанію. Грэх было не 
скарыстацца такім шанцам, 
тым больш што мы нічога не 
гублялі. Міраслаў сам зрабіў 
відэападборку матчаў са сваім 
удзелам, адправіў у іспанскі 
клуб, а праз некалькі месяцаў 
адтуль прыйшло запрашэнне 
прыехаць у акадэмію. І да 
гэтага часу ён там.

– трэба нешта плаціць за 
навучанне?

– Фінансавыя выдаткі ўзяў 
на сябе “Левантэ”, але калі сын 
падпіша прафесійны кантракт, 
то клуб таксама будзе нешта з 

гэтага мець. Так што для нас, 
бацькоў, дадатковай грашовай 
нагрузкі не было. Хіба што 
аплачвалі квіткі за пералёты, 
калі Міраслаў прылятаў 
дадому яшчэ да падпісання 
аматарскага кантракта.

– Наколькі складана 
даводзіцца ў іспанскай 
ака д эміі  ма ла дом у 
беларускаму футбалісту?

– Самая вялікая 
складанасць у першыя часы 
для яго была вывучыць 
іспанскую мову. Наколькі 
мне вядома, размаўляў з 
таварышамі па акадэміі 
праз гугл-перакладчык, 
хаця некалькі базавых слоў 
ведаў. Але зараз шпарыць 
па-іспанску – будзь здароў!

– Акадэмія шматнацыя-
нальная?

– Ёсць футбалісты з іншых 
краін, але пераважна там 
іспанцы. І яны ніяк не маглі 
зразумець, дзе тая Беларусь 
знаходзіцца, калі Міраслаў ім 
распавядаў пра нашу краіну. 
Давялося некалькі разоў 
тлумачыць, што мы – не 
Расія, а асобная незалежная 
дзяржава. Дарэчы, з краін 
былога Саюза ў акадэміі 
больш нікога няма.

– А дзе жывуць 
футбалісты?

– На футбольнай базе, дзе 
трэніруецца і асноўны склад 
“Левантэ”, і маладзёжная 
каманда. Адным словам, адна 
вялікая футбольная сям’я.

– вы і самі раней 
прафесійна займаліся 
футболам. Як можаце 
ацаніць талент сына?

– Я заўсёды 
прытрымліваўся і пры-
трымліваюся прынцыпу:  
зоркі з неба не падаюць, 
іх трэба даставаць. Але, 
мяркую, у любым выпадку не 
пашкодзіць прайсці іспанскую 
школу футбола менавіта 
ў такім узросце, калі ідзе 
фарміраванне футбаліста. Сын 
кажа, што ў іспанскім футболе 
настолькі вялікія хуткасці, што 
іх нават немагчыма параўнаць 
з беларускім узроўнем.

– Ёсць шанцы, што праз 
некаторы час мы ўбачым 
Міраслава на полі падчас 
трансляцыі якога-небудзь 
матча чэмпіянату іспаніі?

– Я сыну кажу так: “Лёс даў 
табе цудоўны шанц праявіць 
сябе, а далей ніхто за цябе 
нічога не зробіць. Усё толькі 
ў тваіх руках”. Таму тут лепшы 
прадказальнік – час…

Кастусь ЛІПСКІ. 

ЗАКУЛИСЬе

Геннадий ДУЛЕВИЧ:
«Союз архитекторов –  

чисто декоративная 
организация, с которой 
никто не считается…»

Член-корреспондент Международной академии архитектуры  
Геннадий Дулевич вышел из Белорусского союза архитекторов.

«Народная Воля» поинтересовалась, почему известный архитектор решил  
выйти из организации, членом которой он был почти 40 лет.

– Я вступил в Союз в 1980 году, 
– объясняет Геннадий Антонович. 
– Был председателем комиссии по 
быту и отдыху, зампредседателя 
по лицензированию, возглавлял 
Минскую городскую организацию 
Союза архитекторов. И сегодня с 
таким послужным списком я совер-
шенно спокойно выхожу из этой 
организации. Причем без сожале-
ния. Считаю, что там делать совер-
шенно нечего.

Союз архитекторов сегодня не 
работает так, как должен. С ним 
никто не считается. Из 18 пунктов 
резолюции, принятой на прошлом 
съезде, выполнен только один – 
организация выставок.

В последнее время мои зарубеж-
ные коллеги, которые приезжают к 
нам, начинают откровенно смеяться 
над объектами, появившимися у нас 
в последнее время. Раньше такого 
никогда не было. Это было просто 
не принято среди коллег. Об архи-
тектуре можно было говорить либо 
хорошо, либо никак. Это была такая 
негласная хартия…

– А может, сегодняшние 
злые разговоры – это банальная 
зависть?

– Исключено! Тем более что 
нелицеприятные оценки позволяют 

себе архитекторы, спроектировав-
шие отличнейшие объекты.

– Геннадий Антонович, а вы не 
боитесь, что сейчас вам вслед поне-
сется: мол, Дулевич сам ничего 
выдающегося не создал, для него 
нет авторитетов. У нас любят так 
говорить о людях, которые пыта-
ются идти против большинства.

– Не боюсь. Я к себе тоже отно-
шусь довольно критически. В моих 
работах тоже есть какие-то недо-
работанные детали. Или я недосмо-
трел, или мои помощники. Я при-
знаю ошибки.

Архитекторы – народ трусли-
вый. Многие говорили, что будут 
выходить из Союза. Но конкретный 
шаг пока сделал только я.

– чем, по-вашему, должен зани-
маться Союз архитекторов?

– Сегодня это чисто декоратив-
ный союз. Для сравнения: тот же 
Союз художников регулярно про-
водит какие-то выставки, семина-
ры, поездки творческие. А в Союзе 
архитекторов – тишина!

Неплохо было бы, чтобы имен-
но Союз занялся общественными 
обсуждениями. Чтобы были созда-
ны какие-то общественно-консуль-
тативные советы – чтобы еще на 
стадии идеи профессионалы обсуж-
дали объекты, чтобы не было архи-

тектурных ужасов.
– Интересно, а чем тогда руко-

водствовались ваши коллеги, когда 
пару лет назад переизбрали главу 
Союза Александра корбута на оче-
редной срок?

– На последних выборах Корбут 
победил с перевесом в один голос. 
Если бы я пришел на съезд и про-
голосовал, возможно, сейчас был бы 
другой руководитель Союза.

Корбут пригласил в Союз очень 
много молодежи. Но они не создали 
пока архитектурных шедевров. Я их 
называю операторами машинного 
доения, потому что они осваива-
ют популярные профессиональные 
компьютерные программы и счита-
ют себя большими профессионала-
ми. Мнят себя великими дизайне-
рами! 

Да, их чему-то учат в вузах, но 
кто? Среди преподавателей – три-
четыре известные фамилии. К сожа-
лению, нет архитектурной школы 
сегодня в Беларуси. Есть москов-
ская, прибалтийская, французская. 
А нашей нет. Когда-то студентам 
преподавали архитекторы-практи-
ки: Воинов, Заборский, Аладов. Им 
было что сказать и что показать. 
Они умирали с карандашом в руках. 
А сейчас среди преподавателей – 
сплошные теоретики. Темы канди-

датских или докторских в архитек-
туре – даже обсуждать не хочется… 
Если сравнить курсовые и диплом-
ные проекты наших и зарубежных 
студентов – это небо и земля! Вот 
поэтому у нас и появляются такие 
объекты, как, скажем, тот же отель 
«Кемпински». Там ведь только фасад 
есть! А внутри – пустота. Ни инже-
нерных коммуникаций, ни перего-
родок! Такой же отель «Хайят» на 
Нововиленской стоит.

– На Госпремию в области 
архитектуры претендуют несколь-
ко архитекторов – за создание 
мемориалов и скульптурных групп 
пограничной тематики за период с 
2004-го по 2011 год…

– Хорошие, уважаемые авторы 
– скульптор Геннадий Буралкин, 
архитекторы Валентин Занкович 
и Станислав Федченко. Но у 
меня вопрос: а что, в номинации 
“Архитектура” ничего более значи-
мого не нашлось?

– как вы в целом оцениваете 
состояние белорусской архитекту-
ры?

– Есть куда развиваться, есть на 
кого равняться. Но дело в том, что 
не все хотят работать, творчески 
мыслить…

– Геннадий Антонович, у вас 
в тарасово был очень заметный 

коттедж, который вы возвели на 
овраге. Многие приезжали просто 
посмотреть на него, так необычно 
он был сделан. Слышала, продали 
дом…

– Да. Потому что он перестал 
мне нравиться. Это нормально.

– Не боитесь, что после выхода 
из Союза у вас пропадут заказы, 
станете меньше зарабатывать?

– Я пока сам себе работу нахожу, 
в том числе и в странах ближнего 
зарубежья.

Не пропаду!
Марина ВиШНЕВСКАЯ.

P.S. Руководство Белорусского 
союза архитекторов воздержа-
лось от комментариев по поводу 
выхода из организации Геннадия 
Дулевича.

Из личного дела
Геннадий Дулевич родился 

9 апреля 1951 года.
Автор более 200 

реализованных архитектурных 
проектов.

Главный архитектор зданий 
Центра неврологии и 
нейрохирургии в Минске, 
Детского кардиоцентра, жилых 
домов в Лебяжьем, здания 
прокуратуры Минска и многих 
других.
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Калі я думаю і разважаю 
аб тым, хто такі сапраўдны 
патрыёт і як ён выглядае, 
сярод іншых перад вачыма 
ўстае аблічча майго настаўніка 
– беларускага кампазітара 
Алеся Рашчынскага. Вядома, 
не многія ведаюць яго імя, і 
гэта шкада, таму што Алесь 
Уладзіміравіч увасабляе ў сабе 
вобраз беларуса ў найлепшым 
яго праяўленні. Не сумнява-
юся, праз некаторы час імёны 
тых, хто аддаў сваё жыц-
цё служэнню роднай краіне,  
будзе ведаць кожны беларус, 
але, каб гэта здарылася хутчэй, 
трэба паказваць і расказваць 
пра іх лёс і творчы шлях.

З нагоды дня народзінаў 
Алеся Рашчынскага  
8 красавіка 2017 года сталіч-
ная філармонія збярэ ў вялікай 
зале сяброў і прыхільнікаў 
таленту кампазітара. Гэты 
канцэрт – даніна памяці 
выдатнаму творцу, які нёс у 
грамадства беларускую мову, 
беларускую песню, беларускую 
культуру. Алесь Уладзіміравіч 
выгадаваў больш за  
40 спецыялістаў-дырыжораў, 
прафесіянальных харавых 
выканаўцаў, напісаў больш 
за 200 апрацовак беларускіх 
народных песень, выпусціў 

8 фальклорных зборнікаў і 
склаў дзве навучальныя пра-
грамы, па якіх зараз вучац-
ца музычныя каледжы па 
ўсёй краіне. Дзякуючы Алесю 
Рашчынскаму ў Мінскім 
дзяржаўным музычным калед-
жы імя М.Глінкі існуе аддзя-
ленне “Народна-харавыя 
спевы”, адчыненае ім і яго 
аднадумцамі ў 1973 годзе.  
Больш за 30 лет ён плён-
на працаваў дзеля росквіту 
свайго дзецішча, а з-пад 
крыла Алеся Уладзіміравіча 
ўчарашнія першакурснікі 
выходзілі ў свет сапраўднымі 
спецыялістамі. 

К а л іс ь ц і  А ле с ь 
Уладзіміравіч зрабіў знака-
вую для нашага аддзялен-
ня аранжыроўку на музыку 
М.Сацуры, словы Н.Гілевіча 
– “Шлях да Беларусі”, рэф-
рэнам у якой паўтараюцца 
словы “ І ўсё ж мы дойдзем, 
дойдзем мы да Беларусі!”. І 
вось мы, выпускнікі Алеся 
Рашчынскага, прыйшлі. 
Прыйшлі да вас, да нашых 
суграмадзян і суайчыннікаў, 
каб перавярнуць вашы 
ўяўленні аб беларускай музы-
цы, каб напоўніць вашы 
душы любоўю і цеплынёй, каб 
аб’яднаць вас мілагучнай бела-

рускай мовай і выказаць словы 
падзякі за тое, што не забывае-
цеся на сваё роднае. Прыйшлі, 
каб пакланіцца свайму 
настаўніку і ўшанаваць яго 
светлую памяць. Толькі так, 
праз мастацтва і творчасць, 
Алесь Уладзіміравіч яднаў 
нас, а мы будзем імкнуцца 
аб’яднаць вас.

Цікава і вельмі прыем-
на, што, складаючы прагра-
му канцэрта, я знайшла пад-
трымку ў калег-музыкантаў. 
Арке с т р  нар одных 
інструментаў і сімфанічны 
аркестр МДМК імя М.І.Глінкі, 
в а к а л ь н а - х а р э а г р а фі ч н ы 

калектыў “Жалейка”, салісты 
Дзяржаўнага музычнага 
тэатра, народны ансамбль 
“Каханачка” і, канешне, народ-
ны хор імя А.Рашчынскага 
– усе мы будзем спяваць і 
іграць для вас, бо няма ўжо 
сіл хаваць ад грамадства 
цудоўную музыку, напісаную 
Алесем Рашчынскім, Ігарам 
Лучанком, Алегам Моўчанам, 
Яўгенам Глебавым.  

8 красавіка а 7-й гадзіне 
запрашаем і чакаем усіх неа-
быякавых беларусаў у Вялікай 
зале Беларускай дзяржаўнай 
філармоніі. 

Юлія ЮхНО-ТАРАСЕВІЧ.

ЗАПРАШЭННе

Памяці Алеся 
Рашчынскага 

Крем «СУСТАРАД»  
от  боли в суставах,  

при радикулите, артрозе и артритах
Три-пять минут – и 

боль начнет прохо-
дить!

«СУСТАРАД» – 
натуральный целеб-
ный органический 
крем интенсивного 
глубоко проникающего 
действия на основе нативных 
остеобластных и хондроцит-
ных клеток пантов алтайско-
го марала. Панты алтайского 
марала более двух тысяч лет 
применяются как средство, 
в котором на генном уровне 
заложена программа на вос-
становление. Также в состав 
крема входят млечные соки 
алтайских лечебных расте-
ний, оказывающих благотвор-
ное целебное  воздействие на 
суставы, избавляя их от боли, 
радикулита, артроза. Состав 
подобран так, что его ингреди-
енты  усиливают действие друг 
друга, а в результате получает-
ся хороший эффект. 

Большим достоинством 
крема «СУСТАРАД» является 
его быстродействие. Буквально 
через считанные минуты после 

нанесения крема непри-
ятные ощущения 

начинают отступать 
и полностью исче-
зают. Регулярное 
применение (1 раз 

утром и 1 раз вечером) 
«СУСТАРАД»  в тече-

ние одного-полутора месяцев 
обычно приводит к полному 
исчезновению болевых ощуще-
ний в суставах. Одной банки 
крема достаточно на полтора-
два месяца. Попробуйте, оно 
того стоит.

К сожалению, пока 
«СУСТАРАД» можно приобре-
сти только в аптеках Минска, 
поэтому приняты меры, чтобы 
по Беларуси его можно было 
заказать наложенным плате-
жом, причем цена снижена, 
чтобы полностью окупить сто-
имость пересылки.

Телефоны:  
8029 234-43-73 МТС
(8029) 325-71-70 Vel.
В Минске лучшие цены –  
в аптечном магазине  

«Мир здоровья».
Сертификат соответствия № РОСС RU. 

0001.511656. до 31.10.2018. ТС. № RUД-RU. 
АЕ 96. В. 01459 до22.06.2018.
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Кунг-фу – путь к долголетию
В понимании людей кунг-фу 

– это боевое искусство.
Но многие люди не 

представляют значения кунг-фу 
для развития и оздоровления 
организма, продления молодости 
и долголетия.

Слово «кунг-фу» переводится 
как «работа над собой».

Меня зовут Евгений 
Владимирович Безрукавый. Я 
прошел 27-летний путь по 
развитию и распространению 
данного вида искусства на 
территории Беларуси.

Мне 49 лет, но мне никто не 
дает больше 35. Это не просто 
слова, вы в этом можете 
убедиться лично.

В чем секрет моего крепкого 
здоровья и молодости? Все очень 
просто. В понятие «кунг-фу» 
входит не только боевое 
искусство, но и элементарные 
упражнения, доступные каждому, 
которые может выполнять не 
только ребенок, но и человек 
любого возраста.

Первые упоминания о школе 
кунг-фу появились в XVI веке, но 
легенды гласят, что эта школа 
была еще в III веке до нашей эры. 
Все знания, которыми я обладаю, 
были переданы мне моим 
учителем гранд-мастеров Ли Хонг 
Тай, последним монахом, воином 

монастыря Ло Фу шон (юг Китая). 
Я передам эти знания вам в 
полном объеме без изменений 
для улучшения вашего здоровья 
и продления жизни. Базовые 
упражнения – это дыхательная и 
суставная гимнастика, которая 
включает внутренние резервы 
организма на каждый 
определенный орган человека. 
Организм сам выстраивает 
положительный баланс, и человек 
оздоравливается. Мною было 
подготовлено более 5000 
учеников, многие из которых 
работают вместе со мной. В их 
мастерстве и пластике вы можете 
убедиться на занятиях. Одна из 
учениц – Алена, работающая в 
моем центре, освоившая данную 
гимнастику от истоков, пришла в 
наш центр с серьезными 
проблемами со здоровьем. На 
сегодняшний день она мастер 
своего дела и готова помочь вам в 
освоении азов искусства кунг-фу.

Ждем вас в нашей большой 
семье, где вы получите 
молодость,  хорошее 
самочувствие и уверенность в 
себе. Наш центр 
« К р а с и в а я 
Семья» находится 
н а  ул . 
Стариновской, 29. 

Основные работы  
в апреле

* Обработайте сад против вредителей и болезней.
* Сделайте прививки, если в этом есть необходимость.
* Если с осени не перекопана почва в приствольных 

кругах яблонь, то сделайте это сейчас.
* Обрежьте сухие верхушки малины, подкормите 

кусты жидким навозом.
* Подкормите азотным удобрением щавель, землянику, 

многолетние луки, петрушку, многолетние цветы.
* Если у рассады перца, баклажанов, томатов появи-

лись листочки, надо сделать подкормку.
* Сделайте пикировку рассады томатов и баклажанов.
* Если с осени не были подготовлены овощные грядки, 

сделайте их сейчас.
* Сделайте пересадки и новые посадки прикопанных с 

осени саженцев кустов и деревьев.
* Посейте ранние однолетние цветы (васильки, 

эшшольцию, ноготки, незабудки и др.)
* Подкормите ирисы, флоксы, хризантемы.
* Высадите на рассаду ранний картофель.
* Если на участке есть кроты, по периметру грядок и 

вокруг теплиц высадите черные бобы. Установите крото-
ловки.

По многочисленным просьбам читателей вводим в газете раздел «Усадьба».  
О чем будем рассказывать?

О секретах, которые помогут владельцам приусадебных и дачных участков получать высокие  
урожаи плодовых и ягодных культур, овощей, пряно-ароматических и многих других растений.

Вы узнаете о целебных свойствах тех или иных плодов, о рецептах приготовления  
различных блюд из выращенного вами урожая.

Читайте «Усадьбу»! Пусть наши советы принесут вам пользу, а работа на земле доставит 
удовольствие. Раздел будет вести агроном Федор Веравойша. В разгар весенне-полевых работ 
тематическую подборку под таким названием решено давать в каждом номере по вторникам.

Закаливаем рассаду
ПОЛеЗНЫе СОВеТЫ

Чем раньше начнете 
закаливать рассаду (то есть 
после появления всходов), 
тем лучше. Обычно начина-
ют закаливать растения, ког-
да на улице не менее 10–15 
градусов тепла.

Рассаду выносят из ком-
наты в хорошо защищенное 
от ветра место и первое вре-
мя держат в тени, чтобы не 
было солнечных ожогов.

Первый раз выносят на 
улицу (балкон) около полу-
дня, когда воздух хорошо 
прогреется, и держат, пока 
не начнет холодать. Дальше 
рассаду выносят пораньше 
и позднее заносят домой. 
Затем можно выносить с 9 
утра и до 4 дня.

За 3–4 дня до посадки 
в почву рассаду оставля-
ют под открытым небом на 
улице на ночь и больше не 
вносят домой, сокращают и 
полив. Если ночь ожидается 

холодная, рассаду прикры-
вают бумажными колпака-
ми, не внося в дом, так как 
через несколько дней она все 
равно будет пересажена под 
открытое небо.

Рассада (огурцов, кабач-
ков, тыквы) принадлежит к 
растениям короткого све-
тового дня, поэтому лучше 
сократить его. Для этого 
после 10–12 часов нахож-
дения рассады на свету ее 
убирают в темное место, 
где одновременно снижает-
ся температура воздуха, то 
есть днем 20–22ºС, а ночью 
16–17ºС тепла.

АЗБУКА САДОВОДА

Не забывайте 
подкормить,  
полить и… 

ягоды собрать
Расскажите, пожалуйста, 

какой уход нужен землянике с 
весны до осени.

Лариса Новикова.
Витебск.

Ранние огурцы
ДеЛИМСЯ ОПЫТОМ

Для получения раннего урожая огурцов 
нужно вырастить 25–30-дневную рассаду в 
торфоперегнойных горшочках.

Первая забота – подготовка семян. Для 
посева беру семена 4–5-летней давности: у 
выросших из таких семян огурцов больше 
завязей. Их следует отсортировать. Для это-
го погружаю их в раствор поваренной соли 
(одна чайная ложка соли на стакан воды). 
При помешивании раствора крупные семена 
осядут на дно, а мелкие и пустые всплывут. 
Их выбрасываю. Оставшиеся семена дважды 
промываю и слегка просушиваю.

Для обезвреживания семян применяю 
тепловой способ. Отобранные для посева 
семена засыпаю в сосуд с водой и прогреваю 
их на слабом огне до температуры 50 граду-
сов в течение часа.

Чтобы ускорить прорастание семян, 
оставляю их в этой же воде для набухания 
при комнатной температуре на сутки. Затем 
слегка просушиваю, кладу в холодильник 
для закалки и держу их там трое суток при 
температуре от -2 до +2 градусов. Затем дер-
жу в комнате при температуре 7–10 градусов. 
Так чередую до дня высева.

Семена, прошедшие предпосевную обра-
ботку, имеют хорошую  энергию прораста-
ния, быстрее и лучше развиваются, не под-
вергаются вирусным заболеваниям, легче 

переносят пониже-
ние температуры.

П р о р а щ и в а ю 
семена во влажной 
шерстяной тряпочке при комнатной темпе-
ратуре. На 2–3-й день появляются всходы. 
Примерно 3–5 мая высаживаю их по одно-
му в торфоперегнойный горшочек, напол-
ненный питательной землей, заглубляя во 
влажную лунку на 2 сантиметра. Как толь-
ко росток выглянет из земли, чтобы он не 
вытянулся, переношу горшочки в прохлад-
ное место на 10 дней и держу при темпера-
туре 13–15 градусов. При этом рост замед-
ляется, но стебли становятся коренастыми, 
крепкими. После 10-дневного карантина для 
нормального развития огуречной рассады 
нужны тепло и влага. Поливаю раз в 2–3 дня, 
температура воздуха 22–32 градуса.

Примерно 3–5 июня с появлением 6–7 
листочков, когда минует опасность замороз-
ков, взрослую рассаду из торфоперегнойных 
горшочков сажаю в открытый грунт на рас-
стоянии 20–25 см друг от друга. Загущать 
посевы нельзя, так как боковые плети будут 
плохо расти, а на них концентрируется 
основной урожай.

Леонид ВЕРБиЦКиЙ,  
опытный дачник.

Минск.

Зимой молока больше, 
летом меньше

Правда ли, что корова после отела зимой дает 
больше молока, чем та, которая отелилась летом? 
Если да, то чем это можно объяснить?

Валентина ПиСКУНОВА.
Дятловский район.

СеМеЙНАЯ ФеРМА

Заметное влияние на продуктивность 
коровы оказывает сезон отела. Коровы, оте-
лившиеся зимой (декабрь–февраль), дают в 
среднем на 7–10% больше молока, чем оте-
лившиеся поздней весной и летом.

Объясняется это тем, что у коров зимних 
отелов лактационная (изменение величины 
удоя от 1-го месяца после отела до 10-го 
включительно) имеет две вершины подъема 
– на 2–3-м месяце и на 4–5-м при выгоне на 
пастбище, ибо зеленая трава является наибо-
лее молокогонным кормом.

Нужно также отметить, что телята осен-

не-зимних отелов рождаются обычно более 
крепкими и реже болеют, чем родившиеся 
в весеннее время. Из всех факторов окру-
жающей среды наибольшее влияние на про-
дуктивность коровы оказывают уровень и 
полноценность кормления. От коровы нельзя 
получить много молока, если кормление ее 
организовано неправильно.

Исходя из сказанного, а также учиты-
вая, что от коровы ежегодно нужно полу-
чать теленка, необходимо стремиться к тому, 
чтобы корова доилась 300–310 дней в году и 
запускалась за 50–60 дней до отела.

Весной первого года, в 
апреле, грядки земляники 
очищают от старых, сухих 
и заплесневелых листьев, 
одновременно рыхлят 
междурядья. С весны до 
осени проводят еще 6–8 
рыхлений: весной – на глу-
бину 5–8 см, осенью – на 
10–12 см, непосредственно 
около растений – на 2–3 
сантиметра. После этого 
растения подкармливают: 
на 10 л воды 0,5 л каши-
цеобразного коровяка. 
Поливают из расчета ½ л 
на одно растение. Перед 
цветением на 1 кв. метр 
вносят 3 столовые ложки 
древесной золы. Во время 
цветения земляники для 
защиты от возможных 
заморозков растения укры-
вают бумагой, пленкой и 
т.п. Повысить температуру 
воздуха на участке на 1–2 
градуса можно путем дым-
ления. Делают это ближе к 
рассвету в течение 2 часов 
после восхода солнца и 
до наступления плюсовой 
температуры. Уменьшают 
опасность заморозков так-
же дождевание и поливы.

Весной второго года 
сухие и погибшие листья 
убирают, в конце апреля 
дают корневую подкорм-
ку: на 10 л воды 1 столовая 
ложка сульфата аммония и 
1 стакан жидкого коровяка. 
Подкармливают из расчета 
1 л раствора на одно расте-
ние. Перед цветением под-
кармливают (на 10 л воды 3 
столовые ложки древесной 
золы и 2 столовые ложки 
двойного суперфосфата) и 
поливают из расчета 1 л на 
один куст.

Весной третьего года 
до цветения дают корне-
вую подкормку: на 10 л 
воды 1 л жидкого куриного 
помета и 1 столовая ложка 
нитрофоски. Поливают  из 
расчета 6–8 л на 1 кв. метр.

Во время завязывания 
первых ягод почву под 
кустами мульчируют. Для 
этого используют чистую 
солому, древесную струж-
ку, сухой мох или ленты 
пленки. Второе мульчиро-
вание проводят осенью на 
высоту 5–6 см торфом или 
древесными опилками.

телефоны администратора: 
(8-044) 518-00-00; (8-025) 518-00-00; 

наш сайт www.hong-gia.com. 
Первое занятие бесплатно.

ООО «Хонг-Гиа» УНП 191210352 свидетельство от 19.06.2009.

У аўтамабільнай 
катастрофе загінула 
жонка Алеся Бадака

У нядзелю ў аўтамабільнай катастрофе загінула жон-
ка Алеся Бадака – вядомага беларускага пісьменніка, 
аўтара многіх паэтычных і празаічных зборнікаў, кніг 
для дзяцей і юнацтва. Працаваў у часопісе “Бярозка”, 
узначальваў рэдакцыі літаратурна-мастацкіх часопісаў 
“Нёман” і “Полымя”, быў першым намеснікам дырэк-
тара рэдакцыйна-выдавецкай установы “Літаратура 
і мастацтва” (пазней – “Выдавецкі дом “Звязда”).  
З 2015 года – дырэктар выдавецтва “Мастацкая 
літаратура”. 

Шкада, калі людзі пакідаюць гэты свет. Яшчэ больш 
шкада, калі яны развітваюцца з намі ў даволі маладым 
узросце.

Мы, народавольцы, смуткуем разам з Алесем 
Мікалаевічам Бадаком і выказваем яму шчырае спачу-
ванне з нагоды смерці яго жонкі Жанны Арсеньеўны.

ТРАгеДЫЯ

Першы блін Ігара Крывушэнкі
Зборная Беларусі правяла першы афіцыйны матч 

пад кіраўніцтвам новага галоўнага трэнера.
У гасцях беларуская каманда з лікам 0:4 прайграла шведам у 

матчы адборачнага турніру чэмпіянату свету па футболе.
Акрамя таго, у “беларускай” групе адбыліся яшчэ два матчы: 

Балгарыя–Галандыя – 2:0, Люксембург–Францыя – 1:3.
Становішча каманд у групе: Францыя – 13 ачкоў (5 гульняў), 

Швецыя – 10 (5), Галандыя – 7 (5), Балгарыя – 9 (5), Беларусь – 2 
(5), Люксембург – 1 (4).

Наступная гульня адборачнага турніру адбудзецца 9 чэрвеня. 
У гэты дзень беларусы сустрэнуцца на сваім полі з камандай 
Балгарыі.

Колькі зарабіла Домрачава?
Напрыканцы сезона журналісты падлічылі,  
якія прызавыя атрымліваюць біятланісты.

У гэтым сезоне больш за ўсіх зарабілі ўладальнікі Вялікага 
крыштальнага глобуса – француз Мартэн Фуркад (348.750 еўра) 
і немка Лаура Дальмаер (298.000).

А вось трохразовая алімпійская чэмпіёнка Дар’я Домрачава, 
якая ў гэтым годзе вярнулася ў спорт пасля нараджэння 
дачкі, зарабіла прызавых больш, чым усе астатнія беларускія 
біятланісты разам. На рахунку Домрачавай 27 тысяч еўра, 
заробак усіх астатніх склаў за сезон 23 тысячы еўра.

МАЗАІКА

УсадьбаУсадьба
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